
Sestali so se 
proizvajalci
BREZLESNIH PAPIRJEV

Ob koncu preteklega meseca je 
potekala redna seja proizvajalcev 
brezlesnih papirjev velikih forma
tov in zvitkov ter prodajnih organi
zacij iz vse Jugoslavije. Udele
ženci so razpravljali o stanju na 
trgu ter v proizvodnih organizaci
jah. Obravnavali so tudi težave v 
zvezi s prodajnimi pogoji. Ugoto
vili so, da se poslovanje in stanje 
v proizvodnji v tovrstnih delovnih 
organizacijah slabša in da izgube 
naraščajo. Vsi proizvajalci papirja 
so od konca maja do sredine juni
ja letošnjega leta dvignili cene 
papirjem za 20 do 30 odstotkov. 
Ti proizvajalci imajo danes proiz- 
vajalske cene. Niso pa uspeli do
seči soglasja glede plačilnih po
gojev. Ocenili so, da prodajne or
ganizacije ne izpolnjujejo svojih 
obveznosti, ker naročajo samo 
toliko papirja, kolikor ga imajo 
prodanega v naprej.

Spremembe zakona
O ZDRUŽENEM DELU

V preteklih dveh mesecih je pote
kala široka javna razprava o os
nutku sprememb Zakona o zdru
ženem delu. To je zakon, ki po letu 
1974, ko je bil sprejet, prvič doživ
lja spremembe. S spremembami 
tega zakon, ki ga imenujemo tudi 
»delavska mala ustava«, naj ne bi 
spreminjali niti družbenega niti 
materialnega položaja delavcev v 
organizacijah združenega dela, 
ampak bi se morali začeti uresni
čevati normativni pogoji za krepi
tev razvoja samoupravljanja, kre
pitev samostojnosti in izboljšanja 
položaja organizacije združenega 
dela, okrepiti bi se morala vloga 
trga in ekonomskih zakonitosti, 
skratka, začeti bi morali uveljav
ljati realno ekonomijo.

Varčevanje
in SMOTRNO 
IZKORIŠČANJE 
ENERGIJE V AERU

Med varčevalnimi ukrepi na raz
ličnih področjih je nujno potrebno 
tudi varčevanje z energijo. Bolj ali 
manj so še odprta vprašanja kje, 
kako in na kakšen način, zmanj
šati vse večje stroške zanjo. Čas 
poceni energije je minil, varčeva
nje in smotrno izkoriščanje ener
gije pa bo moralo postati stalna 
naloga v industriji in na vseh os
talih področjih energetske pora
be. V industriji je to še posebej 
pomembno, ker je le-ta največji 
potrošnik energije (približno po
lovica skupne potrošnje v državi). 
Že kratke analize nam pokažejo, 
da energijo dejansko slabo izko

riščamo in da obstajajo realne 
možnosti za zmanjšanja porabe 
energije za 20 do 30 odstotkov.

28. LETNE IGRE 
GRAFIČARJEV SLOVENIJE

Na letošnjih - že osemindvajsetih 
letnih športnih igrah grafičarjev 
Slovenije, 27. in 28. junija v Novi 
Gorici, je sodelovalo dvajset de
lovnih organizacij. Udeleženci, ki 
so imeli dovolj tekmovalcev, so 
lahko tekmovali v trinajstih šport
nih disciplinah. Aero je sodeloval 
v dvanajstih disciplinah in ekipno 
zasedel drugo mesto z 275 toč
kami, za Cinkarno Celje, ki je bila 
z 295 točkami prva. Tretje mesto 
in 262 točk je dosegla ekipa ČGP 
Delo Ljubljana, četrto pa Mladin
ska knjiga z 255 točkami.
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časopisni svet
karmen dovč, peter drofenik, Željko 

hrastovec, alenka kolar, Ivanka kalan, 
božena kosu, zoran markovič, tomaž pečnik, 

vera radič, marko ramšak, dora rovere, 
srečko vavričuk

glavna in odgovorna urednica
jelisaveta podgornik

tehnično vodstvo
danilo herman

uredila
dora rovere

oblikovanje naslovne strani
grega Švab

tisk
aero, tozd grafika 

za tiskarno drago vračun 
naslov uredništva 

kadrovski in splošni sektor 
aero - celje, kocenova 4 

po mnenju republiškega sekretariata 
za prosveto in kulturo, 

št. 33-316/78, je glasilo naš aero 
oproščeno temeljnega davka 

od prometa proizvodov

glasilo izhaja desetkrat letno 
naklada 2.400 izvodov



V CIUU

Spremembe 
zakona o združenem 
delu

V preteklih dveh mesecih je pote
kala široka javna razprava o osnutku 
sprememb Zakona o združenem delu. 
To je zakon, ki po letu 1974, ko je bil 
sprejet, prvič doživlja spremembe. S 
spremembami tega zakona, ki ga ime
nujemo tudi »delavska mala ustava«, 
naj ne bi spreminjali niti družbenega 
niti materialnega položaja delavcev v 
organizacijah združenega dela, am
pak bi se morali začeti uresničevati 
normativni pogoji za krepitev razvoja 
samoupravljanja, krepitev samostoj
nosti in izboljšanja položaja organiza
cij združenega dela, okrepiti bi se mo
rala vloga trga in ekonomskih zakoni
tosti, skratka, začeti bi morali uveljav
ljati realno ekonomijo.

Namen sprememb Zakona o zdru
ženem delu je bil predvsem spremeni
ti in dopolniti tiste določbe, ki so se v 
praksi pokazale kot neustrezne; oce
niti pa tudi tiste določbe, ki so bile do
bre in se v praksi niso izvajale.

In katere so bistvene spremembe in 
dopolnitve Zakona o združenem 
delu?

Predstavili jih bomo po posameznih 
poglavjih. Menimo pa, da bi bila pod
robna razčlenitev preobsežna in v se
danji fazi razprave celo morda ne bi 
bila smotrna.

V Celju je bil nosilec javne razprave 
občinski sindikalni svet, vendar so 
bile v razpravo vključene tudi družbe
nopolitične organizacije, strokovne in 
poslovodne strukture, razna društva 
itd.

Tudi v naši delovni organizaciji je 
bil nosilec razprave Sindikat, strokov
na skupina pa je pripravila izhodiščne 
teze, pa tudi konkretne pripombe na 
osnutek sprememb zakona o združe
nem delu. Le-te so bile tudi osnova za 
razpravo na seji samoupravnega poli
tičnega aktiva delovne organizacije 
Aero 24. junija 1987.

V razpravi je bila podana vrsta na
čelnih, predvsem pa tudi konkretnih 
pripomb na posamezna določila zako
na o združenem delu, nekatere po
membnejše pa vam posredujemo.

I. NAČELNE PRIPOMBE:
1. Nedopustno, predvsem pa nera

cionalno je, da zakon o združenem 
delu spreminjamo pred spremembo 
ustave, saj bomo tako zakon o združe
nem delu spreminjali dvakrat - prvič 
pred spremembo ustave SFRJ in dru
gič ob usklajevanju zakona o združe
nem delu s spremenjeno ustavo.

2. Spremembe zakona o združenem 
delu so bile potrebne. Ves čas smo pri
čakovali, da bo s spremembami dose
žena racionalizacija in poenostavitev 
določenih postopkov, danes pa ugo
tavljamo, da gre zakon - razen redkih 
izjem - spet v pretirano normiranje in 
prepodrobno določanje pravil obnaša
nja.

3. Zakon bi moral opredeljevati le 
globalne usmeritve, izvedbo le-teh pa 
prepustiti drugim sistemskim zako
nom in zakonodaji republik in pokra
jin. Organizacijam združenega dela pa 
bi morali prepustiti možnosti za svo
bodnejše organiziranje in ukrepanje v 
skladu z ekonomskimi zakonitostmi 
oz. s položajem na tržišču in v drugih 
oblikah družbenoekonomskih odno
sov.

Danes pa se zdi, kot da so spremem
be zakona pisane za »jugoslovanski 
model«, ne upoštevajoč gospodarske, 
ekonomske, politične in socialne raz
vitosti posameznih republik in pokra
jin, pa tudi njihove raznolikosti.

1. DOHODKOVNI ODNOSI
Na področju družbenoekonomskih 

odnosov delavcev v združenem delu 
se predlagajo spremembe in dopolnit
ve pri pridobivanju in razporejanju 
dohodka in delitvi sredstev za osebne 
dohodke delavcev, katerih cilj je eko
nomsko stimuliranje delavcev, da 
trajno in optimalno aktivirajo vse 
kvalitativne dejavnike za povečanje 
dohodka in njegovo stabilno uresni
čevanje in da družbeno ter ekonom
sko smotrno uporabljajo družbena 
sredstva. Prav tako se morajo ustvariti 
nadaljnji normativni pogoji za zago
tavljanje in širše uresničevanje pravic 
dela z družbenimi sredstvi, kar je 
neodtujljiva pravica delavcev v zdru
ženem delu, za vzpostavljanje in širše 
razvijanje svobodne menjave dela v 
vseh njenih oblikah in za izboljšanje 
in nadaljnje razvijanje odnosov pri 
razporejanju dohodka in čistega do
hodka.

Sicer pa nekaj sprememb zakona o 
združenem delu, zlasti v delu pridobi
vanja in delitve dohodka, že poznamo. 
Pred spremembami zakona o združe
nem delu je že zakon o celotnem pri
hodku in dohodku upošteval v osnut
ku pripravljene spremembe zakona o 
združenem delu in v letu 1987 (ali pa 
od 1.7. 1987 dalje) naj bi jih že upo
rabljali.

Deloma lahko v ta sklop vključimo 
tudi nekatere spremembe na področju 
planiranja. V splošnih, pa tudi kon
kretneje, v posameznih členih nave
denih sprememb se čuti nujnost usk
lajevanja interesov in ciljev temeljne 
organizacije v okviru delovne organi
zacije, v odnosih medsebojne odvis
nosti, povezanosti in odgovornosti, 
krepitev vloge delovne organizacije in 
skupno določanje politike cen.

Bistvena novost je opredelitev, da 
temeljna organizacija prodaja svoje 
proizvode in storitve prek delovne or
ganizacije. Možne so sicer izjeme, če to 
zahteva narava dela ali način poslova
nja.

V okviru politike cen je dodana ob
veznost skupnega določanja politike v 
okviru DO ali sozd. Prav tako delavci 
temeljne organizacije oblikujejo cene 
skupaj z delavci v drugih temeljnih or
ganizacijah, v odnosih medsebojne 
odvisnosti, povezanosti in odgovor
nosti v DO oziroma sozd.

Za neposredno prodajo (ne prek 
DO) je podana alternativa sicer skup
nega določanja politike cen, vendar 
brez skupnega oblikovanja le-teh.

Novosti so tudi na področju pove
zovanja proizvodnje in trgovine - po 
načelih pridobivanja skupnega pri
hodka. Obveznost sklepanja samoup
ravnih sporazumov po navedenih pri
ncipih, med proizvajalnimi organiza
cijami in organizacijami, ki se ukvar
jajo s trgovino na debelo, oziroma iz
voznimi posli, se omejuje le na trajnej
še povezave (najmanj za srednjeročno 
obdobje) in takrat, ko proizvajalne te
meljne organizacije s tem sodelova
njem ustvarjajo najmanj 2/3 letnega 
obsega proizvodnje. Ostale dopolnit
ve so podobne predhodno navedenim.

Cilj teh sprememb je bila ureditev 
razmerij med proizvodnimi in trgovs
kimi organizacijami združenega dela, 
predvsem o njihovem poenotenju, za 
doseganje večje učinkovitosti sa
moupravnih sporazumov ter ublažitvi 
pogojev za obvezno sklenitev sa
moupravnih sporazumov.

Glede izjemnega dohodka je dodan 
način ugotavljanja, in sicer v skladu z 
zveznim zakonom. Vzpostavljena je 
tudi zahteva po ločenem prikazova
nju dela dohodka, ki je rezultat upora
be inovacij, racionalizacije ali drugih 
oblik ustvarjalnosti ter obveznosti 
vnosa dela dohodka iz naslova izjem
nega dohodka in razvojnih premij... 
v poslovni sklad oziroma za obvez
nosti, da bi zagotovili določen namen 
teh sredstev.

Po dolgotrajnih razpravah se je 
zmanjšalo število periodičnih obraču
nov na obdobji januar - april in januar 
- avgust, seveda tudi z možnostjo 
vmesnih obračunov za lastne potrebe.
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Spremenjena pa so tudi določila 
glede obravnave periodičnih obraču
nov in zaključnega računa.

Periodični obračun sprejme delav
ski svet in obvesti delavce o finančnih 
rezultatih. Ob koncu poslovnega leta 
delavci na zboru delavcev odločijo o 
delitvi ustvarjenega dohodka po za
ključnem računu in na osnovi tega 
določi delavski svet zaključni račun. 
Za vse omenjene aktivnosti se mora 
pripraviti poročilo. Razširja oz. kon
kretizira pa se vsebina teh poročil.

2. SAMOUPRAVLJANJE DELAV
CEV V ZDRUŽENEM DELU

Spremembe v tem delu zakona ka
žejo, da bi morali učinkovito in racio
nalno uveljaviti samoupravne pravice 
v organizacijah združenega dela in da 
bi morali okrepiti odgovornost vseh 
na tem področju. Zato prinašajo no
vosti v odločanje v temeljni, posebej 
pa še v delovni organizaciji, seveda v 
prid temu, da bi se okrepila vloga de
lovne organizacije - da bi praviloma 
nanjo prenesli nekatere poslovne 
funkcije.

3. ORGANIZIRANOST ZDRUŽENE
GA DELA

Najpomembnejše novosti v sa
moupravni organiziranosti združene
ga dela, ki jih prinaša osnutek spre
memb in dopolnitev zakona o združe
nem delu, se nanašajo na opredelitve 
nekaterih novih organizacijskih ob
lik, na opredelitve v postopkih sa
moupravnega organiziranja in status
nih sprememb na področje opredelit
ve širših organiziranih oblik. Prav 
tako so nekatere novosti pri oprede
ljevanju pravnega položaja OZD, po
ložaja delovnih skupnosti, ter spre
membe v sistemu odgovornosti za ob
veznosti.

4. MEDSEBOJNA DELOVNA RAZ
MERJA DELAVCEV

Iz predloga zakona lahko povzame
mo, da predlagane rešitve izhajajo iz 
ocene stanja urejanja delovnih razme
rij med delavci, v kateri je ugotovlje
no, da delovno pravni predpisi niso 
usklajeni z vsebino pravice do dela z 
družbenimi sredstvi. Taka ocena velja 
za uresničevanje pravic, še zlasti pa za 
obveznosti delavcev, ki izhajajo iz 
pravice do dela z družbenimi sredstvi.

Predlagane spremembe in dopolnit
ve zakona naj bi zagotovile predvsem 
večje možnosti za popolnejše in hit
rejše odpravljanje brezposelnosti, 
predvsem mladih in kvalificiranih de
lavcev, obenem pa naj bi bile dane za
konske možnosti za skrajševanje de
lovnega časa. Zagotovljena naj bi bila 
tudi odgovornost za izpolnjevanje de
lovnih obveznosti, stalnost delovnega

razmerja in delovnega mesta pa naj bi 
bila zagotovljena samo tistim delav
cem, ki vestno in kakovostno izpo
lnjujejo delovne obveznosti.

II. KONKRETNE PRIPOMBE

Družbenoekonomski odnosi delavcev v 
združenem delu

1. Neustrezne so rešitve glede iz
jemnega dohodka. Ločiti bi bilo po
trebno:

- izjemni dohodek zaradi nadpo
vprečne učinkovitosti; le-tega bi mo
rali spodbujati;

- dohodek, ki je rezultat monopola, 
rente.

Izjemni dohodek naj bi se uporab
ljal za razširjeno reprodukcijo, ne pa 
za centralizirano prelivanje akumula
cije.

2. Menimo, da bi združevanje dela 
in sredstev moralo biti avtonomnejša 
pravica, kot to zdaj določa zakon o 
združenem delu. V določbah zakona 
bi morali omogočiti uresničevanje 
različnih interesov, iz teh interesov pa 
tudi različnost oblik združevanja dela 
in sredstev. Zagotoviti bi morali tudi 
takojšnje začasno razporejanje skup
nega prihodka med udeleženci. S tem 
se rešuje problem obratnih sredstev in 
praktično vse rešitve, ki so povezane 
s poslovanjem. Pri združevanju sred
stev bi morali ločeno spremljati do
hodkovne in finančne tokove.

3. Združevanje dela in sredstev pro
izvodnih in trgovskih organizacij 
združenega dela pri ustvarjanju skup
nega prihodka v praksi doslej ni dalo 
želenih rezultatov. Združevanje naj 
poteka svobodno, na osnovi skupnih 
interesov in poslovnega povezovanja, 
predpisovanje obveznega združeva
nja pa ni realno.

4. Politika cen naj se praviloma ob
likuje na ravni temeljne organizacije 
in ne na ravni delovne organizacije, 
kot je predlagano v osnutku spre
memb zakona. Le v primeru fazne 
proizvodnje, kar pa urejajo drugi 
predpisi, je logično, da se cene obliku
jejo na ravni delovne organizacije.

5. Pri opredeljevanju planskih listin, 
kot osnovnih ciljnih dokumentov, bi 
morali biti dan, posebno iz narodno
gospodarskega vidika, večji poudarek 
njegovi usmerjevalni vlogi.
6. Izkazovanje uspešnosti sicer 
zmanjšuje število kazalcev poslova
nja le na štiri, vendar celovitega ka
zalca za ugotavljanje skupne uspeš
nosti še vedno nimamo.

7. Postopek sprejemanja zaključne
ga računa bi morali poenostaviti. 
Vprašljiva, oz. po našem mnenju 
nesprejemljiva, pa je uvedba interne 
finančne revizije zaključnega računa.

Medsebojna razmerja delavcev v zdru
ženem delu

1. Predlagane spremembe in dopol
nitve ZZD na področju delovnih raz
merij mnoga vprašanja urejajo pre
podrobno, vnašajo prenormiranost in 
izhajajo iz problemov v nekaterih de
lih države, ki niso značilni tudi za Slo
venijo. Zato bi jih bilo smotrno urediti 
z republiško zakonodajo.

2. Nesprejemljiv je predlog o obvez
ni izbiri kandidata, ki izpolnjuje pogo
je, objavljene v razpisu oz. oglasu. 
Zato podpiramo alternativo, ki predla
ga črtanje te določbe. Predlog obvezne 
izbire posega v samoupravne pravice 
delavcev in onemogoča izbiro najust
reznejšega kandidata.

3. Menimo, da v zveznem zakonu 
ne kaže urejati obveznega zaposlova
nja pripravnikov. Glede združevanja 
določenih sredstev za odpiranje novih 
delovnih mest pa je potrebno počakati 
na ustrezne ustavne rešitve.

4. Pri razporejanju delavcev prina
šajo predlagane rešitve določeno ra
cionalizacijo, vendar bi bilo potrebno 
ločiti in konkretizirati institut razpo
rejanja delavcev in institut ponudbe 
del. V zvezi z razporejanjem pa bi bilo 
potrebno nasplošno urediti tudi mož
nost trajnega razporejanja delavcev iz 
ene OZD v drugo izven statusne po
vezanosti.

5. Strinjamo se s predlogom za 
skrajševanje delovnega časa na 36 ur 
tedensko - za dela in naloge v izredno 
težkih razmerah, vendar bi bilo pri 
tem potrebno razrešiti vprašanje be
neficirane delovne dobe.

6. V zvezi z disciplinskim postop
kom je potrebno razširiti krog upravi
čencev, ki lahko sprožijo postopek 
pred sodiščem združenega dela, zoper 
odločbo delavskega sveta in določili 
zastaralne roke, oz. roke za uvedbo in 
vodenje disciplinskega postopka, ker 
gre za temeljno vprašanje, ki ga je po
trebno opredeliti enotno na ravni 
SFRJ.

7. Sprejemljivi so predlogi za skraj
šanje rokov pri uveljavljanju varstva 
pravic delavcev.

Samoupravno organiziranje združene
ga dela

1. Opredelitev začasne pogodbe de
lovne enote z začasnim delovnim raz
merjem delavcev v njej je nejasna. Po
stavlja se tudi načelno vprašanje, ali 
sploh potrebujemo takšno novo orga
nizacijsko obliko, glede na možnosti, 
ki so dane že sedaj (delo na domu).

2. Nerazumljiva in z vidika varnosti 
pravnega prometa nesprejemljiva je 
tudi oblika delovne organizacije z do
ločenim časom trajanja.

3. V zvezi z opredelitvijo del, ki se 
opravljajo v delovnih skupnostih, je 
izraz administrativno-strokovna dela
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neprimeren, ker vemo, da se v delov
nih skupnostih opravljajo zlasti stro
kovna dela. Zato bi tem delom morali 
dati večji poudarek.

4. Dosedanji status delovnih skup
nosti ni bil primeren. Odnos temeljnih 
organizacij do delovnih skupnosti 
skupnih služb ni dajal potrebnih in 
pričakovanih učinkov sodelovanja, 
nasprotno, razbijal je potrebno stro
kovno in tehnološko enotnost, koor
dinacijo in pomembnost glede na de
javnost delovne organizacije oz. posa
meznih temeljnih organizacij.

Delavci v delovni skupnosti niso 
drugačni od delavcev v tozdih, ampak 
so njihov sestavni, neločljivi del. Zato 
morajo postati subjekt združevanja v 
delovno organizacijo, saj drugače niso 
v enakopravnem družbenoekonom
skem in samoupravnem položaju z 
delavci v temeljnih organizacijah.

5. Pri samoupravni organiziranosti 
združenega dela bi morala biti upošte
vana osnovna načela teorije organiza
cijskih sistemov.

Dopolnitve ZZD bi morale hkrati 
vsebovati kriterij optimalne organiza
cijske strukture, upoštevajoč tehno
loške procese in programsko orienta
cijo.

Uresničevanje samoupravljanja delav
cev v združenem delu

1. V zvezi z odločanjem delavcev 
menimo, da pojem »samoupravne pra
vice« ni primeren in bo vnesel še več 
nejasnosti kot »neodtujljive pravice«. 
Kaj sploh pomeni »samoupravna pra
vica«? Ali s tem pojmom ne opredeli
mo vsega tistega, kar je ločeno od po
slovnih odločitev?

NAŠE
AKTUALNE

TEME

Disciplinska
odgovornost

Proizvodni proces v sleherni orga
nizaciji združenega dela poteka po 
določenih pravilih. Seštevek nalog in 
obveznosti, ki jih mora delavec izpol

2. Pri oblikah odločanja nas moti 
predvsem neposredno odločanje na 
zboru delavcev. Že večkrat smo na
mreč opozorili, da zbor delavcev ni 
primerna oblika za odločanje. Zato 
predlagamo, da delavci na zborih de
lavcev rešujejo vprašanje v zvezi s 
prekinitvijo dela, dajejo pobude, pred
loge in mnenja in usklajujejo stališča, 
določajo smernice za delo delegatov 
in delegacij. Odločitve o posameznih 
vprašanjih, za katere ni predvideno 
odločanje na referendumu, pa spreje
ma delavski svet.

3. V zvezi z imenovanjem poslo
vodnega organa predlagamo, da se 
sprejme alternativni predlog, da de
lavski svet odloča o imenovanju IPO z 
javnim glasovanjem.

4. Osnutek ne upošteva pobud oz. 
zahtev zmanjšanje hipertrofije sa
moupravnih splošnih aktov. Odpravi
ti bi bilo potrebno dvojnost v normira
nju odnosov v samoupravnem spora
zumu o združevanju dela delavcev ter 
statutih. Uvajanje skupnih samoup
ravnih splošnih aktov, tako kot je 
predlagano, še ne zagotavlja raciona
lizacije na tem področju.

Gre za akte v enotnem besedilu, 
kjer pa je temeljni organizaciji še ved
no dana možnost za drugačno ureja
nje.

5. Vsebino statuta je potrebno skr
čiti za najmanjšo mero, brez nepotreb
nega prepisovanja določb iz zakona v 
združenem delu in drugih zakonov.

6. Skladno s krepitvijo vloge delov
ne organizacije je potrebno predvide
ti, kaj storiti v primeru, ko temeljna 
organizacija noče sprejeti skupnih os
nov za pripravo plana delovne organi
zacije.

III. ZAKLJUČEK

1. Naša splošna in enotna ugotovi
tev je bila, da smo s spremembami za
kona v združenem delu pričakovali 
zmanjšanje pretiranega normativizma 
in poenostavljen oz. racionalen način 
odločanja delavcev v združenem delu. 
Vsega tega predlagani osnutek ne pri
naša.

2. Predlagatelj sprememb poudarja, 
da bi s spremembami morali doseči 
večjo samostojnost vseh subjektov 
združenega dela, večjo vlogo trga in 
ekonomskih zakonitosti. Temeljita 
proučitev sprememb zakona pa poka
že, da se krepi vloga države oz. pove
čuje se normativizem in prepodrobno 
se predpisujejo pravila obnašanja.

3. Hkrati s pripombami, ki smo jih 
oblikovali na samoupravnem politič
nem aktivu DO Aero in jih posredo
vali občinskemu sindikalnemu svetu, 
smo tudi zahtevali, da nas le-ta sezna
ni z razpravo o osnutku sprememb za
kona v združenem delu v celjski obči
ni in strnjenim pregledom vseh pripo
mb.

Opomba: Pred dnevi smo že dobili 
poročilo občinskega sindikalnega 
sveta o poteku javne razprave o spre
membah zakona o združenem delu v 
celjski občini in tudi pregled vseh pri
pomb in stališč, ki so se oblikovala v 
času javne razprave.

Te pripombe in stališča so v tajništ
vu družbenopolitičnih organizacij in 
so na razpolago vsakomur, ki bi se že
lel z njimi seznaniti.

Kadrovsko-splošni sektor

njevati pri delu v zvezi z delom, so 
pravila ravnanja, obveznost njihove
ga spoštovanja pa je delovna discipli
na.

Delovne obveznosti so poleg pravic 
delavca vsebina delovnega razmerja 
in so opredeljene v zakonu in inter
nem samoupravnem splošnem aktu - 
pravilniku o disciplinski in odškod
ninski odgovornosti.

Delavec odgovarja le za tiste lažje 
oz. hujše kršitve delovnih obveznosti, 
ki so določene v samoupravnem 
splošnem aktu. Poleg določitve delov
nih obveznosti je bistveni pogoj za od
govornost tudi krivda delavca, ki 
mora biti dokazana v predpisanem 
postopku. S krivdo moramo razumeti 
kršitev delovnih obveznosti, ki jo je 
delavec storil namerno ali iz malo
marnosti. Če takšne krivde ni, delavca

ni dovoljeno klicati na odgovornost za 
storjeno ali opuščeno dejanje, ki po
meni delovno obveznost.

Disciplinski postopek na prvi stop
nji vodijo disciplinske komisije.

V letu 1986 so disciplinske komisije 
v tozdih Kemija Celje, Kemija Šempe
ter, Grafika, Trženje in Delovni skup
nosti skupnih služb obravnavale 91 
pobud, v disciplinskem postopku pa je 
bilo udeleženih 81 delavcev. Ta po
datek kaže, da je bilo zoper nekatere 
delavce sproženih tudi več disciplin
skih postopkov.

Število pobud iz tozdov in Delovne 
skupnosti skupnih služb je naslednje:
Kemija Celje: 
Kemija Šempeter: 
Grafika:
Trženje:
DSSS:

38 pobud 
16 pobud 
28 pobud 

7 pobud 
2 pobudi
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Izrečeni so bili naslednji disciplinski ukrepi:

- prenehanje delovnega razmerja
- prenehanje delovnega razmerja z

odložitvijo
- razporeditev na druga dela in naloge
- javni opomin
- opomin

Osem delavcev je bilo v postopku 
oproščenih, v 16 primerih pa je bil po
stopek ustavljen, ker so pobudniki 
umaknili pobudo po opravljenem pri
pravljalnem postopku (10), ali pa je 
bila pobuda zavrnjena kot nepopolna 
(6).

Pri izrekanju naštetih disciplinskih 
ukrepov so disciplinske komisije 
upoštevale: stopnjo odgovornosti de
lavca, razmere v katerih je bila storje
na kršitev, prejšnje delo in vedenje 
delavca, oziroma prejšnje izpolnjeva
nje delovnih obveznosti, težo in po
sledice kršitve, pomen in naravo dela, 
ki ga delavec opravlja, materialni in 
socialni položaj delavca in vse druge 
okoliščine (olajševalne in oteževalne), 
ki vplivajo na izrek in vrsto disciplin
skega ukrepa in ki lahko vzgojno vpli
vajo na delavca ter prevencijsko vpli
vajo na druge delavce.

Najpogostejše kršitve delovnih ob
veznosti so še vedno:

- neopravičeno izostajanje z dela
- zamujanje na delo, zapuščanje de

lovnega mesta med delovnim časom, 
predčasno odhajanje z dela

- prihajanje na delo v vinjenem sta
nju ali uživanje alkohola med delov
nim časom

-nevestno oz. malomarno opravlja
nje del

- prilaščanje materiala ali izdelkov 
(kraje).

Z disciplinskimi postopki želimo iz
boljšati delovni red doseči optimalne 
delovne rezultate, večjo produktiv
nost in tudi povečanje življenjskega 
standarda vseh nas.

Žal pa sta disciplinski postopek in 
disciplinska odgovornost samo en ele
ment in samo ena od oblik odgovor
nosti. Na boljše rezultate pa vpliva še 
vrsta drugih dejavnikov: neustrezna 
organiziranost, nestrokovnost, slabi 
medsebojni odnosi, slaba informira
nost, nepoznavanje predpisov, neena
komerne delovne obremenitve, 
neustrezne kadrovske razporeditve k 
delom, nepravilno nagrajevanje in še 
bi lahko naštevali. Pri delu disciplin
skih komisij se zelo pogosto dogaja, da 
se od njih pričakuje, da bodo v discip
linskem postopku razreševale tudi 
slabe medsebojne odnose v določenih 
delovnih okoljih.

Take zahteve seveda niso utemelje
ne, iz izkušenj pa vemo, da se medse
bojni odnosi z uvedbo disciplinskih 
postopkov še poslabšajo. Prevečkrat

11 delavcem

13 delavcem 
2 delavcema 

23 delavcem 
13 delavcem

se v disciplinskem postopku kot krši
telji še vedno pojavljajo proizvodni 
delavci oz. delavci, ki opravljajo enos
tavnejša dela, zelo redko ali skoraj ni
koli pa vodje oz. delavci, ki opravljajo 
zahtevna strokovna opravila. Koliko 
časa bodo še veljala ta dvojna merila? 
Ali ti delavci res ne kršijo delovnih 
obveznosti?

Ali s tem nismo že vnaprej izničili 
vloge in pomena disciplinskih postop
kov?

Poseben problem pa so še vedno al
koholiki. Vse prepogosto pobudniki 
zamižijo na obe očesi, ko delavec uži
va alkohol v tolikšni meri, da lahko 
brez posebnih problemov opravlja 
delo, disciplinski postopek pa sprožijo 
takrat, ko je delavec že toliko zasvo
jen z alkoholom, da pri delu povzroča

Varčevanje 
in smotrno 
izkoriščanje 
energije v Aeru

Med varčevalnimi ukrepi na različ
nih področjih je nujno potrebno tudi 
varčevanje z energijo. Bolj ali manj so 
še odprta vprašanja kje, kako in na 
kakšen način, zmanjšati vse večje 
stroške zanjo. Čas poceni energije je 
minil, varčevanje in smotrno izkoriš
čanje energije pa bo moralo postati 
stalna naloga v industriji in na vseh 
ostalih področjih energetske porabe. 
V industriji je to še posebej pomemb
no, ker je le-ta največji potrošnik 
energije (približno polovica skupne 
potrošnje v državi). Že kratke analize 
nam pokažejo, da energijo dejansko 
slabo izkoriščamo in da obstajajo real
ne možnosti za zmanjšanja porabe 
energije za 20 do 30 odstotkov.

Varčevanje z energijo pomeni pred
vsem njeno racionalno izkoriščanje. 
Ne gre le za omejevanje potrošnje, 
ampak predvsem za to, da jo porabi
mo, kolikor je nujno potrebno, da pre
prečimo slabo izkoriščanje in odpra
vimo vzroke pretiranega trošenja 
energije. Varčevanje z energijo je 
vsak boljši in koristnejši način upora-

resne probleme in za delo praktično ni 
sposoben. Še takrat pa se pogosto zgo
di, da je zoper njega sprožen disciplin
ski postopek zaradi popolnoma dru
gih kršitev, kot je uživanje alkohola. 
Zakaj delamo tako? Prav v začetni fazi 
uživanja alkohola bi takemu delavcu 
verjetno še lahko pomagali. Ko je za
svojenost z alkoholom dosegla tisto 
stopnjo, ko delavec sploh ni več spo
soben za delo, pa pomoči skoraj ni.

Disciplinske komisije se v takih pri
merih znajdejo v zelo hudi dilemi. Na 
eni strani se zavedajo, da organizacija 
združenega dela ni socialna ustanova 
in da mora vsak spoštovati dogovorje
na pravila, na drugi strani pa vidijo al
koholika nekaj let pred upokojitvijo, 
nesposobnega za delo, brez možnosti 
za ponovno zaposlitev in z vsemi os
talimi težavami.

Zelo težko in z grenkim priokusom 
takemu delavcu izrečejo najstrožji 
ukrep - prenehanje delovnega raz
merja. In na koncu vedno ostane 
vprašanje, ali ne bi mogli prej, bolj hu
mano in z manj hudimi posledicami 
razrešiti takih problemov?

-ŠK-

be energije, to je doseganje istega de
lovnega učinka z manj potrošene 
energije.

Varčevanje z energijo je danes naj
boljši korak k »novemu viru energi
je«, ker v prihodnosti še ne moremo 
pričakovati rešitev, ki bodo ublažile 
vse večje pomanjkanje energije v sve
tu.

Za industrijsko proizvodnjo je zna
čilna različna potrošnja energije, pri 
čemer se pojavljajo različne oblike 
energetskih izgub, ki pa se lahko 
zmanjšajo z organizacijskimi, tehnič
nimi in tehnološkimi ukrepi. Na 
splošno lahko izgube energije razvr
stimo na:

- izgube energetskih postrojenj
- energetske izgube razvodne mre

že
- izgube tehnološkega procesa
- izgube odpadne toplote
- izgube zaradi slabo vodenega teh

nološkega procesa.
Tudi v DO Aero smo zastavili akci

jo varčevanja in smotrnega izkorišča
nja energije, ki je osnova za nadaljnji 
razvoj in zmanjševanje specifične po
rabe energije na enoto proizvoda, saj 
je to edini in najpomembnejši činitelj 
pravega gospodarjenja.

Pripravili smo program varčevanja 
in racionalne rabe energije po posa
meznih tozdih, ki vsebuje tri faze.

Prva laza pomeni ustrezno organi
zacijo samega energetskega in proiz
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vodno-tehnološkega procesa, boljšo 
izrabo delovnega časa ljudi in strojev, 
preprečevanje praznega teka strojev 
in naprav, upoštevanje in proučeva
nje predpisanih tehničnih normativov 
o porabi energije na vseh področjih 
dela, primerjanje specifične porabe 
energije na enoto proizvoda v sorod
nih delovnih organizacijah doma in v 
tujini ter določitev vseh mest, kjer se 
energija nesmotrno izkorišča. Ukre
panje ni povezano z večjimi vlaganji v 
opremo (optimalna nastavitev tehno
loških parametrov, izvajanje rednih 
kontrolnih pregledov in meritev na 
parnih in toplovodnih kotlih, avto
matska regulacija temperatur ogre
valnih sistemov, seznanjanje zaposle
nih o racionalni rabi energije ter sode
lovanje pri tem programu, izvajanje 
meritev porabe energije, in s tem mož
nost vpliva na porabo, itd.).

Drugo fazo predstavljajo srednje
ročni ukrepi, ki predvidevajo moder
nizacijo ali zamenjavo določenih de
lov postrojenj, ki neracionalno trošijo 
energijo, vlaganje v sisteme za izko
riščanje odpadnih toplot na vseh rav
neh in področjih (visokotemperatur- 
ne, srednjetemperaturne in nizkotem- 
peraturne odpadne toplote). Naložbe
na vlaganja v opremo za varčevanje in 
racionalno rabo energije so precej ve
lika, čas odplačila naložb pa naj bi bil 
največ štiri leta.

Tretja laza oz. dolgoročni ukrepi iz
hajajo iz kritične analize toka energije 
za vsa tehnološka postrojenja in vse 
delovne procese. Pri tem je potrebno 
analizizirati vse večje potrošnike 
energije in njihove medsebojne vpli
ve. Na osnovi energetskih analiz se iz
vajajo predvideni ukrepi za smotrno 
izkoriščanje energije. Naložbena vla
ganja so večja, pri tem se izdelujejo 
projekti in izvajajo preureditve ali 
nove instalacije, čas odplačila naložb 
znaša do deset let.

Četrta laza pa vključuje utrditev do
seženih rezultatov in trajno izvajanje 
določenih načinov varčevanja energi
je. To je najpomembnejša stopnja, kaj
ti varčevanje z energijo je nepretrgan 
proces, ki se ne more izvajati občasno, 
ampak pomeni dograjevanje sistema 
in zmanjševanje porabe energije na 
najbolj ugodne vrednosti in s tem na 
najmanjšo določeno porabo energije 
na enoto proizvoda.

V naši DO smo doslej v glavnem iz
vajali le ukrepe prve faze varčevanja 
z energijo. Pregled izvedenih del pa 
lahko strnemo v nekaj točkah po po
sameznih temeljnih organizacijah.

TOZD Kemija Celje:
- vgrajena je avtomatska tempera

turna regulacija za sistem ogrevanja
- redne kontrole in nastavitve tem

peraturnih regulatorjev ogrevalnih 
sistemov

- zamenjava nekvalitetnih kon- 
denčnih lončkov za boljšo izrabo pare

- vgrajen je sistem omejevanja ko
nic električne energije, ki zagotavlja 
10 do 15 odstotkov zmanjšanje me
sečne konične obremenitve in s tem 
nižje stroške za porabljeno električno 
energijo

- uvedene so redne kontrolne me
ritve in nastavitve gorilcev parnih in 
toplovodnih kotlov, ki zagotavljajo 
optimalen izkoristek in manjšo pora
bo primarnih goriv

- izdelana je študija o racionalni 
rabi energije v tozdu Kemija Celje, v 
katerem so potrošniki energije, pri ka
terih bi lahko z ukrepi druge faze pro
grama varčevanja bistveno zmanjšali 
porabo primarne energije.

Tozd Grafika:
- vgrajen je bil sistem omejevanja 

konic električne energije, ki je zmanj
šal mesečne konične obremenitve za 
20 do 25 odstotkov. Sistem je priklju
čen na klimatske naprave, ki so velik 
potrošnik električne energije. V pri
meru, ko dejanska obremenitev siste
ma doseže željeno nastavljeno obre
menitev, se avtomatsko izključijo do
ločeni klimati po nastavljenem vr
stnem redu. Na omej e valeč se bodo 
lahko priključili še določeni potrošni
ki električne energije, ki neposredno 
ne sodelujejo v tehnološkem procesu, 
vendar imajo določeno priključeno 
moč in vpliv na velikost konične ob
remenitve - izdelan je program varče
vanja in racionalne rabe energije, ki 
vključuje montažo izmenjevalcev 
toplotne energije in s tem uporabo od
padnih toplot (regenerativni izmenje
valci toplot).

Tozd Kemija Šempeter:
- na osnovi izkušenj iz Tozd Grafi

ka je vgrajen sistem za omejevanje 
konic električne energije in s tem po
vezano zmanjšanje konic za 10 do 15 
odstotkov

- zamenjani so bili nekvalitetni 
kondenčni lončki

- izdelan je bil projekt ventilacije z 
izkoriščanjem odpadnih toplot v tis
karni.

- izdelan je bil projekt ventilacije v 
oddelku matric z izkoriščanjem od
padnih toplot

- izdelan je projekt sanacije toplot
nih podpostaj z ukrepi za racionalno 
rabo toplotne energije.

S programom varčevanja pa so 
vključeni potrošniki energije, pri ka
terih bo potrebno izvesti nadaljnje uk
repe za racionalno rabo energije v toz
du Kemija Šempeter.

Vsi dosedanji ukrepi v posameznih 
tozdih so začetek sistematičnega pri
stopa k celovitemu reševanju racio
nalne rabe energije v naši DO, značil
nost posegov pa so skromna vlaganja 
v opremo in relativno veliki prihran
ki.

Naslednja faza v programu je vlaga
nje v izmenjevalce toplotne energije, 
saj se v industriji skoraj polovica 
energije izgubi kot odpadna toplota v 
okolje, istočasno pa ta toplota povzro
ča razna ekološka onesnaževanja.

Oprema in optimalni izbor sistema 
porabe odpadne toplotne energije sta 
odvisna od:

- temperature odpadne toplote
- količine odpadne toplote
- kemijske sestave snovi v nosilcu 

odpadne toplote
- stalnosti izvora
- potrebne temperature medija, ki 

ga segrevamo z odpadno toploto
- prostorske oddaljenosti izvora in 

potrošnika
- stroškov naložbe in pogona.
Bistvena kakovost odpadne toplote

ni v njeni količini, ampak v njeni upo
rabni vrednosti. Najbolje je, če odpad
no toploto lahko izkoristimo za izbolj
šanje stopnje izkoristka v samem teh
nološkem procesu, kot npr. predgre- 
vanje zraka v sušilnih kanalih pre
maznih strojev.

Sistemi za izkoriščanje odpadnih 
toplot so:

- cevni in ploščati izmenjevalci
- rotirajoči regenerativni izmenje

valci z ali brez izmenjave vlage
- sistemi izmenjevalcev s cirkulaci

jo prenosnega medija
- izmenjevalci toplote s toplotnimi 

cevmi
- toplotne črpalke z izkoriščanjem 

odpadnih toplot.
Gospodarska upravičenost vgradnje 

sistemov za izkoriščanje odpadnih 
toplot je odvisna od letnih prihran
kov. Le-ti pa so odvisno od količine 
odpadne toplote, medija, ki prevzema 
toplotno energijo, temperaturne razli
ke, povezane s časom izkoriščanja od
padne toplote ter stopnje izkoristka 
posameznih vrst sistemov za izkoriš
čanje odpadnih toplot.

Sheme posameznih vrst izmenjevalcev:
a/ Cevni in ploščati izmenjevalci

odpadni zrak

svež zrak
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b) Rotirajoči regenerativni izmenjevalci

svež zrak

odpadni zrak -4-

c) Sistem izmenjevalcev s cirkulacijo prenosnega medija

svež zrak

odpadni zrak

č) Toplotne cevi 

svež zrak

odpadni zrak

d) Toplotne črpalke

svež zrak

odpadni zrak

Pri vgradnji posameznih vrst siste
mov izkoriščanja odpadnih toplot je 
predhodno potrebno izvršiti vse me
ritve in izračune, s katerimi ugotovi
mo ekonomičnost vgradnje, in sicer:

- meritve pretočnih količin medija, 
ki nosi toploto

- izračun količine toplotne energije, 
ki jo mediji vsebujejo (temperatura, 
vlažnost)

- izvršiti pregled možnosti uporabe 
odpadne energije (istočasno delna 
možnost izkoristka, lokacija,...)

- problemi tehnične narave (korozi
ja, onesnaženost, temperatura).

Po opravljenih meritvah in pregle
du vseh nanizanih pogojev se lahko 
prične projektiranje in nato realizaci
ja projektov izkoriščanja odpadnih 
toplot.

V tozdu Kemija Celje je v fazi pro
jektiranja sistem izkoriščanja odpad
nih toplot sušilnih kanalov premazne
ga stroja J-5. Z uporabo regenerativ- 
nih izmenjevalcev toplotne energije 
pričakujemo zmanjšanje porabe pri
marne energije za 35 do 40 odstotkov. 
Predvideni čas odplačila naložbe je 
približno eno leto in pol. Na osnovi iz
kušenj po vgradnji izmenjevalcev na 
stroju J-5 se bomo lotili izkoriščanja 
odpadnih toplot s premaznega stroja v

obratu AC, ki je bistveno večji potroš
nik toplotne energije.

V tozdu Grafika smo v fazi zbiranja 
ponudb za rekonstrukcijo klimatov in 
vgradnjo regenerativnih izmenjeval
cev toplote, s katerimi bomo del od
padne toplotne energije vrnili sveže
mu zraku, ki se zdaj pred greva s top
lovodnimi izmenjevalci toplote. Po re
konstrukciji pa bo vlogo predgrelca 
prevzel regenerativni izmenjevalec.

V tozdu Kemija Šempeter se prav 
tako zbirajo ponudbe za izkoriščanje 
odpadnih toplot na impregnacijskih 
strojih S2 in S3. Vendar je naloga pre
cej celovita in zahtevna za izvedbo re
konstrukcije pa bo potrebno še mnogo 
meritev in izračunov.

S kratkim izvlečkom dogajanj na 
področju energetike sem želel sezna
niti delavce Aera s cilji in nalogami, ki 
jih uresničujemo in ki nas še čakajo.

Vse sodelavce, ki imajo kakršneko
li ideje na tem področju, pa vabim, da 
se oglasijo in da poskusimo s skupni
mi močmi pospešiti program varčeva
nja in smotrnega izkoriščanja energije 
v naši delovni organizaciji.

Energetik: 
Franc Antlej

Ali varstvu pri delu 
namenjamo dovolj 
pozornosti?

Iz poročil o varstvu pri delu in po
žarni varnosti v Aeru za preteklo leto 
smo pripravili zapis o dogodkih in 
delu na tem področju. Z njim želimo 
osvetliti pomembno delovno področ
je, ki mu velikokrat namenjamo še 
premalo pozornosti. Kljub več ukre
pom, s katerimi želimo preprečiti nes
reče pri delu, pa se le-te pojavljajo in 
kažejo, da pri delu nismo dovolj paz
ljivi in zbrani. In naš zapis naj bo tudi 
spodbuda za stalna prizadevanja in iz
boljšanje razmer ter večjo osvešče
nost pri delu.

Nesreče pri delu
V preteklem letu se je v naši delov

ni organizaciji pripetilo 149 nesreč pri 
delu. Ob tem podatku lahko še zapiše
mo, da so se pri delu zgodile 104 nes
reče, 41 jih je bilo na poti na delo ali z 
dela, 4 nesreče pa so se pripetile pri 
organiziranih športnih aktivnostih.

Ob izhodišču, da je bilo lani v Aeru 
zaposlenih v povprečju 2596 delav
cev, še ne moremo spoznati pravega 
vpliva nesreč pri delu. Dovolj nazorne 
pa so številke, ki povedo, da je bilo za
radi omenjenih nesreč izgubljenih 
1.843 delovnih dni. To pa tudi pomeni, 
da je bilo z vsako nesrečo pri delu iz
gubljenih skoraj sto ur. Izračun indek
sa pogostosti pokaže, da le-ta znaša 
6,52, indeks resnosti pa 12,19. Za pri
merjavo podajamo še republiško po
vprečje: indeks pogostosti je 5, res
nosti pa 12.

Bolj celovito pa so podatki o nesre
čah pri delu zbrani v preglednici na 7. 
strani.

Iz poročil smo zbrali še nekaj po
drobnosti po temeljnih organizacijah. 
V tozdu Kemija Celje se je lani pripe
tilo enako število nesreč pri delu kot v 
letu 1985. Med nesrečami je bila ena 
težja oz. hujša, sorazmerno pa se je 
precej nesreč zgodilo na poti na delo 
ali z dela.

V tozdu Kemija Šempeter med dru
gim ugotavljajo, da bodo morali še bolj 
pozorno spremljati in nadzorovati do
ločena delovna okolja in da se nesreče 
pri delu dostikrat zgodijo zato, ker de
lavci ne upoštevajo predpisanih ukre
pov.

V tozdu Grafika je tudi izpostavljen 
t. im. človeški faktor pri nesrečah pri 
delu, saj je le eno povzročila okvara 
stroja. Sicer so zabeležili dve delovni 
nesreči manj kot v letu 1985. Pri pro
blematiki na tem področju pa je naka
zanih še nekaj nerešenih vprašanj v 
posameznih delovnih okoljih.
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TOZD
KEMIJA

CELJE

TOZD
KEMIJA

ŠEMPETER

TOZD
GRAFIKA

TOZD
MEDVODE

TOZD
TRŽENJE DSSS DO AERO

Število nesreč pri delu 44 16 38 36 5 10 149
na delu 28 8 25 32 4 7 104
na poti 14 8 11 4 1 3 41
šport 2 - 2 4

Izgubljeni delovni dnevi 522 280 426 439 90 86 1843
Število zaposlenih 605 323 591 552 245 280 2596
Indeks pogostosti 7,27 4,91 6,43 6,52 2,0 3,5/ 5,74
Indeks resnosti 11,86 17,52 11,20 12,19 18,13 8,62 12,37

V tozdu Tovarna celuloze in papirja 
Medvode so zabeležili dve hujši nes
reči pri delu, ostale pa so bile lažje. Pri 
tem pa je tudi pomembno, da sta se 
lani zmanjšali resnost in pogostost 
nesreč pri delu, v primerjavi z letom 
poprej. V Delovni skupnosti skupnih 
služb se je položaj precej izboljšal, saj 
primerjava z letom 1985 kaže, da je 
bilo v preteklem letu praktično za po
lovico manj nesreč pri delu. Lahko bi 
zapisali, da je ta podatek spodbuden, 
čeprav sta med vzroki za nesreče pri 
delu omenjena nesmotrn način dela in 
premajhna pazljivost.

Če kratko strnemo to področje, 
spoznamo, da bi se stanje lahko izbolj
šalo, seveda, če bi pri vsakdanjem 
delu namenjali več pozornosti var
nosti in se bolj zavedali pomembnosti 
preprečevanja nesreč pri delu.

Zdravniški pregledi
V letu 1986 je bilo na zdravniške 

preglede napotenih 885 delavcev, od 
tega 711 v obratno ambulanto Aera in 
174 v Zdravstveni center Celje in Ža
lec.

Poleg tega so opravili obdobne 
zdravstvene preglede v Dispanzerju 
za medicino dela, prometa in športa v 
Zdravstvenem domu Medvode tudi 
delavci iz medvoškega tozda.

Izobraževanje iz varstva pri delu in po
žarnega varstva

V preteklem letu so bile izvedene 
različne oblike izobraževanja v posa
meznih temeljnih organizacijah.

V vseh tozdih se je vedno izvajalo 
izobraževanje za novosprejete delav
ce.

Poleg tega pa so bila izvedena še iz
obraževanja:

- za vodilne in vodstvene delavce
- za delavce, ki delajo na delih s po

večano varnostjo
- za vzdrževalce VN in NN naprav
- za vzdrževalce eksplozijsko zašči

tenih naprav
- za posluževalce NN naprav
- za voznike motornih vozil
- za viličariste
- za pooblaščene osebe iz požarne

ga varstva.

Inšpekcijski pregledi
Vsako leto beležimo tudi več in

špekcijskih pregledov na različnih de
lovnih področjih. Tako je bilo tudi v 
letu 1986. Posamezne preglede in 
nadzor so opravili: republiški inšpek
tor dela (šestkrat), republiški sanitarni 
inšpektor, republiški požarni inšpek
tor (dvakrat) in inšpektor parnih kot
lov.

Posamezni inšpektorji so poleg tega 
sodelovali še pri tehničnih pregledih 
novih objektov (Medvode, Grafika).

Varstvo pred požarom
Lani sta bila v delovni organizaciji dva 
začetna požara (Grafika in Kemija Ce
lje), ki nista povzročila večje škode. 
Med rekonstrukcijo papirnega stroja 
v Medvodah je prišlo do manjših za
četnih požarov, ki pa jih je dežurna 
požarna straža takoj pogasila.

V vseh tozdih in delovnih skupno
sti so se redno izvajali pregledi ročnih 
gasilnih aparatov ter hidrantnega om
režja.

Kljub ugodnim rezultatom pa nas 
obdobje, praktično brez požarov, ne 
sme uspavati. Zato je potrebna še več

ja skrb na področju teoretičnega in 
praktičnega usposabljanja in pričeli 
smo tudi s praktičnimi prikazi gore
nja. V te aktivnosti so bili vključeni 
delavci tozda Kemija Celje in DSSS (le 
delno).

Ostale aktivnosti
Poleg vseh navedenih, so bile po po

sameznih tozdih izvedene še nasled
nje aktivnosti:

- pregledi delovnih priprav
- pregledi dvigal
- pregledi elektro instalacije
- pregledi delovnih in pomožnih 

prostorov
- meritve ekoloških razmer po ob

ratih
- redna deratizacija in dezinsekcija
- pregled strelovodnih naprav
- razdeljevanje in uporaba osebnih 

zaščitnih sredstev.
Med nerealiziranimi nalogami iz 

preteklega leta ostaja izdelava Pravil
nika o varstvu pri delu. Pravilnik bo 
poenoten za vse temeljne organizacije 
in delovno skupnost, skladno z repub
liškim zakonom in predpisi s tega 
področja pa ga bomo pripravili v letoš
njem letu.

Andrej Mažgon

Vodočistilna naprava v našem tozdu tovarna celuloze in papirja - Medvode
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POROČAMO
O...

II. Kongres za 
kemijsko inženirstvo 
in procesno tehniko

Zveza kemikov in tehnologov Ju
goslavije pripravlja za svoje člane red
na strokovna srečanja, občasno pa 
kongres za kemijsko inženirstvo in 
procesno tehniko. Prvi kongres je bil 
leta 1972 v Beogradu, drugi pa letos po 
petnajstletnem premoru v Dubrovni
ku. Cilji teh srečanj so: ugotavljanje 
razvojne stopnje te dejavnosti v Ju
goslaviji, predstavitev dosežkov na 
posameznih področjih in seznanjanje 
z razvojnimi gibanji v svetu. Seveda 
pa moramo vsa ta razvojna spoznanja 
in usmeritve vključiti tudi v naše nad
aljnje delo na tem področju.

V organizacijskem odboru za pri
pravo drugega kongresa za kemijsko 
inženirstvo in procesno tehniko - vo
dil ga je Andrej Ocvirk, zvezni sekre
tar za energetiko in industrijo - so so
delovali predstavniki vseh pomemb
nejših jugoslovanskih delovnih orga
nizacij s tega področja. Priprave na 
proces so potekale celo leto, kljub 
temu pa izvršilnemu odboru ni uspelo 
zagotoviti pisnih gradiv za vse udele
žence (dejanski vzrok - prepozno do
stavljena besedila posameznih pre
davanj). Tako so udeleženci prejeli v 
zborniku le približno polovico pre
davanj, ostala gradiva pa bodo dobili 
naknadno oz. takrat, ko bodo natis
njena. Delo kongresa je bilo ob tem 
delno osiromašeno, saj sta odločitev in 
izbira predavanja le z znanim naslo
vom, brez poznavanja vsebine, po
vzročali udeležencem precej težav, 
predvsem pri sodelovanju pri delu po
sameznih sekcij.

Na skupnem zasedanju so bile po
dane določene splošne ugotovitve in 
nakazani splošni razvojni trendi, kot- 
Položaj in vloga kemijskega inženirst
va v strategiji razvoja procesne tehni

ke, Kemijsko inženirstvo - sedanje 
stanje in smeri razvoja v prihodnje. 
Ob koncu kongresa pa so bile podane 
sklepne ugotovitve, nakazane so bile 
smeri nadaljnjega razvoja in delo po
sameznih sekcij. Delo sekcij se je od
vijalo v dvanajstih stopnjah in vsak 
udeleženec se je opredelil za delo v 
eni od sekcij, glede na svoj status pa je 
sledil tudi delu v drugih sekcijah.

Na predavanjih v sekcijah so pre
davatelji prikazali svoje delo na dolo
čenem področju in tudi rezultate. 
Tako v glavnem, kot tudi v sekcijskem 
delu niso predavali le domači - jugos
lovanski strokovnjaki, ampak tudi 
strokovnjaki iz tujine.

Na prvem kongresu se je pokazala 
nepovezanost med univerzami, oziro
ma inštituti pri univerzah in indust
rijsko sfero. Posamezna predavanja so 
bila zelo znanstveno obravnavana, oz. 
zelo prakticistično, in ob koncu je av
tor seznanil poslušalce, kje je njihovo 
delo objavljeno, ali pa, da je bil izdelan 
naložbeni program in da je pri banki 
vložen kreditni zahtevek. Na letoš
njem srečanju teh dveh skrajnosti ni
sem opazil.

Za vsa predavanja, ki sem jih poslu
šal, je bila značilna povezanost znan
stvenega in aplikativnega področja, 
vsi problemi so se reševali v skupinah, 
v vsaki skupini so bili sodelavci raz-

Dva kongresa 
v Dubrovniku

Tokrat objavljamo prispevka o 
dveh kongresih v Dubrovniku. Prvi 
govori o kongresu FINAT, drugi pa o 
II. KONGRESU ZA KEMIJSKO IN
ŽENIRSTVO IN PROCESNO TEH
NIKO.

Ker gre pri obeh za razčlenitev po
membnih vprašanj in problematiko, s 
katero se ukvarjamo tudi v naši delov
ni organizaciji ter krajevno in deloma 
tudi časovno povezanost, smo se odlo
čili za skupno objavo obeh člankov.

FINAT/FEDERATION INTERNA
TIONALE DBS FABRICANTS 
TRANSFORMATEURS D'ADHE- 
SIFS ET THERMOCOLLANTS SUR 
PAPIERS ET AUTRES SUPPORTS)

FINAT je svetovna organizacija, ki 
združuje proizvajalce samolepilnih in 
termolepilnih materialov, etiket in 
pripadajoče strojne opreme. Ustanov
ljena je bila 7. novembra 1958 v Pari-

ličnih specialnosti, skupine niso bile 
regijsko sestavljene, večina predavanj 
pa se je končala z ugotovitvijo, da so 
marsikje z uporabo določenih znan
stvenih spoznanj in strokovnih apli
kacij uspeli na obstoječih napravah 
poceniti proizvodnjo ob izboljšanju 
kakovosti izdelkov.

V delu sekcij je bilo zajeto celotno 
področje delovanja, od vzgoje in izob
raževanja, zaščite okolja in varnosti 
pri delu, dokumentacije, posameznih 
procesov, sistemov prenosa toplote in 
konverzije energije, osnovnih razis
kav, novih materialov, do uporabe ra
čunalnikov v kemijskem inženirstvu, 
s skupnim ciljem - izboljšati stanje na 
tem področju.

•Menim, da so udeleženci na letoš
njem kongresu lahko opazili veliko 
spremembo v načinu razmišljanja v 
ciljih in pristopih do reševanja proble
mov za doseganje boljših rezultatov, 
kot na prvem kongresu.

Menim pa tudi, da naši dejavnosti v 
Sloveniji zmanjkuje poleta, da se dru
god v Jugoslaviji vlagajo veliki napori 
za doseganje ugodnih rezultatov in da 
se je industrija uspela povezati z 
znanstveno - raziskovalnimi institu
cijami, oziroma njihovimi potencijali 
ali pri razreševanju svojih življenjsko 
pomembnih problemov.

-KH-

zu, njen cilj pa je pospeševanje upora
be samolepilnih in termolepilnih ma
terialov na različnih področjih. Sedež 
organizacije je v Haagu na Nizozem
skem.

V FINAT je vključen okrog 300 čla
nic iz 30 držav. Iz Evrope - Avstrija, 
Belgija, Danska, Finska, Francija, ZR 
Nemčija, Grčija, Irska, Italija, Nizo
zemska, Norveška, Portugalska, Špa
nija, Švedska, Švica, Velika Britanija, 
Jugoslavija,- iz Azije - Hong Kong, Ja
ponska, Malezija, Tajvan; iz Amerike 
- Kanada, ZDA, Brazilija; iz Afrike - 
Egipt, Turčija, Južna Afrika ter Avst
ralija in Nova Zelandija.
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Naš tozd Grafika je član organizaci
je od leta 1981; do letošnjega leta, ko 
se je v FIN AT vključil tudi Muflon iz 
Radeč, smo bili edini predstavniki Ju
goslavije.

FINAT je organizacijsko sestavljen 
iz upravnega odbora in štirih komite
jev:

a) komite proizvajalcev etiket
b) tehnični komite
c) komite za marketing
d) komite proizvajalcev materialov
Vsako leto FINAT organizira semi

nar s področja tehnologije oz. trženja 
samolepilnih materialov in etiket v 
Amsterdamu, kjer predstavijo vse no
vosti s tega področja.

Prav tako se vsako leto člani te or
ganizacije sestanejo na kongresu, kije 
v enem izmed znanih svetovnih leto
višč. Letos je bil že drugič izbran Dub
rovnik.

Program kongresa 1987

Strokovni referati:
1. Samolepilni proizvodi v inudstrij- 

ski uporabi (P. Hadberg, Fasson, Belgi
ja)

2. Samolepilni materiali na nepapir- 
ni osnovi (M. Bokson, Ultramar k, VB)

3. Kako izbrati identifikacijski sis
tem pri končnem porabniku? (W. Gre
bel, Nizozemska)

4. Uspešen marketing - mix (M. 
Bloom, Stampiton tabels Ltd., VB)

5. Zahodnoevropsko tržišče samo
lepilnih materialov (M. Ward, Samuel 
Jones, VB)

6. Trendi v industriji samolepilnih 
materialov (B. Topliss, predsednik ko
miteja za marketing)

7. Promocija in profil (P. Enderle, 
Belgija)

8. Rotacijski sitotisk (Kiinzle, Ferd. 
Riiesch, Švica)

9. UV sušenje (D. Harboume, FSC, 
ZDA)

10. Flexo barve na vodni osnovi 
(Nordmark, G-Man, Švedska)

11. Uporaba elektronskega sistema 
pri oblikovanju, sestavljanju in proiz
vodnji (P. Bergmans, NSC, Belgija)

12. Silikoni in vloga nove tehnolo
gije v razvoju tržišča SM (C. Brooke, 
Dow Corning, Belgija)
, 13. Označevanje v maloprodaji (g. 
Vervvarde, Ets. Prowogros, Francija)

14. Sistem proizvodnje varnostnih 
etiket (T. Purdum, 3M, Belgija)

15. »Spreminjajoč obraz glavne ces
te« (J. T. Poppleton, Marks & Spencer 
Ltd., VB).

Bistvene značilnosti, ki izhajajo iz 
navedenih referatov, so naslednje:

- rast nepapirnatih osnov pri proiz
vodnji etiket s tendenco, da ta delež 
doseže 20 %

- širitev možnosti tiska glede na 
nove tehnologije - UV sušenje

- računalniška obdelava trgovin z 
uporabo paličaste kode v bistvu spre
minja informacijo. Iz cenovne etikete 
se prehaja na etiketo s precej več in
formacijami (naročanje, spremljanje 
zalog, priprava embalaže pri dobavite
lju, lasersko tiskanje etiket).

- novi trendi v metodah trženja, 
predvsem večja segmentacija in spe
cializacija

- nove tiskarske tehnike, kot npr. 
sitotisk na rolo

- na področju proizvodnje samole
pilnih materialov pocenitve podlož
nih papirjev, z željo prehoda na recik- 
ling in s silikoniziranjem, kjer bi se 
bistveno znižala temperatura nanosa. 
Firma DOW CORNING obljublja le
pila, ki bi se jih apliciralo na normalni 
temperaturi.

Nove tehnike omogočajo tudi vse 
več kombinacij večslojnih etiket.

Nekatere dodatne ugotovitve v ne
formalnem delu:

- večina svetovnih proizvajalcev 
etiket je usmerjena k domačemu trgu

Primer: Norprint, Ko-pack.

RAST YU '87

Na razstavi izumov, tehničnih izbolj
šav in novosti RAST YU na Reki je so
delovalo veliko slovenskih delovnih or
ganizacij. Razstava je bila odprta od 28. 
maja do 5. junija.

Na 15. jugoslovanski razstavi iz
umov, tehničnih izboljšav in novosti 
RAST YU na Reki je bilo predstavlje
nih več kot 650 novosti. Največ izbolj
šav in novosti 456 - je bilo iz delovnih 
organizacij, aktivi izumiteljev so 
predstavili 56 izumov, samostojni iz
umitelji 25, iz šol in inštitutov je prišlo 
19 novosti, razstavljale! iz tujine - 
ZSSR, ČSSR, Madžarske, Poljske in 
DR Nemčije - pa so razstavljali 96 iz
umov in novosti.

Med razstavljale! je bilo veliko slo
venskih delovnih organizacij, med 
pokrovitelji razstave pa tudi celjska 
občinska raziskovalna skupnost. 
Celjske delovne organizacije so se 
predstavile na skupnem razstavnem 
prostoru in vzbudile precej pozornos
ti, saj so prikazale inovacijsko dejav
nost v svoji občini. Seveda pa je vsaka

- samolepilne vinske etikete so us
pele le v Avstraliji in pri resnično naj
dražjih francoskih vinih

- pojavlja se ugotovitev, da je ta na
čin označevanja proizvodov ekološko 
zelo problematičen, smeri razvoja pa 
bodo upoštevale prizadevanja za čis
tejše okolje

- v najkrajšem času moramo rešiti 
nadaljnjo usodo klešč.

FINAT vsako leto pripravi tudi tek
movanje proizvajalcev samolepilnih 
in termolepilnih etiket v določenih 
kategorijah. Prijave zbirajo, ob vplači
lu manjšega zneska, do konca feb
ruarja, rezultate pa razglasijo na kon
gresu.

Letos smo na tem tekmovanju sode
lovali že drugič tudi mi, in sicer s pri
javami v treh kategorijah.

V zelo močni mednarodni konku
renci je Aero prejel dve nagradi:

- nagrado zmagovalca za kombina
cijo neskončnega obrazca in samole
pilne etikete in

- posebno priznanje za opozorilno 
etiketo (»POZOR«). Nada Plauc

posamezna delovna organizacija - 
Aero, Emo, Cinkarna, Železarna Što
re, Libela in Razvojni center-predsta
vila svoje največje dosežke na inova
cijskem področju. Na skupnem raz
stavnem prostoru so se predstavili 
tudi mladi raziskovalci iz Tehniškega 
šolskega centra »Maršala Tita« iz Ce
lja.

Delovna organizacija Aero je na le
tošnji razstavi predstavila:

- izum - »Prekucnik za papirne 
zvitke«

- razvojno raziskovalni dosežek - 
»Aerodouble«

- tehnično izboljšavo - »Transport
ni voziček« in

- novosti pri neskončnih obrazcih.
Med obiskovalci razstave so naši

inovacijski dosežki poželi veliko za
nimanje. In da so bili tudi pravilno iz
brani, pa kaže zlata plaketa RAST YU 
'87, ki smo jo prejeli za »Prekucnik«.

V sredo 3. junija 1987, smo pripra
vili tudi Dan Celja. Raz stavi jalcem in 
obiskovalcem smo predstavili naše 
mesto ter razvojne in inovacijske do
sežke Aera, Ema, Cinkarne, Železar
ne Štore, Libele in Razvojnega centra. 
Za kratek čas je ta delovni pogovor 
obiskal tudi predsednik Zveze sindi
katov Jugoslavije Zvonimir Hrabar.

»Dežurnim delavcem« na razstav
nem prostoru so za popestritev pos
krbeli udeleženci strokovnih ekskur
zij iz domačega kraja. Člani DIATI 
Aero Celje pa so si razstavo ogledali v 
soboto, 5. junija.

Angelca Hudej
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Priznanje našim, 
voznikom

Na letošnjem sejmu avtomobilizma, 
ki je bil maja v Beogradu, so predstav
niki našega Prevoznega parka prejeli 
priznanje Zavodov Crvena Zastava za 
vzorno vsakodnevno vzdrževanje vo
zil in preventivno vzdrževanje le-teh. 
Priznanji sta prejela Slavko ZAGO
RIČNIK, vodja prevoznega parka in 
Tone STOPINŠEK, voznik tovornega 
vozila Zastava OM.

Z obema sodelavcema smo pripra
vili razgovor, saj nas je zanimalo, kako 
poteka delo v našem prevoznem par
ku.

Slavko ZAGORIČNIK je povedal, 
da smo dolgoletni uporabniki Zastavi- 
nih vozil, in da v tej službi ves čas skr

bijo za tipiziranje prevoznega parka. 
Ena od osnovnih dolžnosti vsakega 
voznika je skrb za preventivno vzdr
ževanje vozila, tako da, kot udeležen
ci v cestnem prometu, ne ogroža pro
metne varnosti. Poleg vestnosti vozni
kov je morda to eden od glavnih raz
logov, da v našem prevoznem parku 
še ni bilo hujših prometnih nesreč. 
Slavko je povedal še to, da je bilo izre
čenih tudi več ustnih pohval ob red
nih tehničnih pregledih zaradi redne
ga vzdrževanja naših vozil. Sicer pa si 
stalno prizadevajo, da so prevozi na
šega blaga poslovnim partnerjem ter 
surovin in materialov našim proiz
vodnim tozdom hitri, in da so vozila 
tudi racionalno izrabljena (prevoz to
vorov v obe smeri). S takšnim - racio
nalnim izkoriščanjem vozil so ustvari
li tudi ostanek dohodka.

Vse to pa lahko dosežemo le z do
brimi vozniki.

Eden od njih, Tone STOPINŠEK, je 
zaradi svojega prizadevnega dela in 
nenehne skrbi za vozilo Zastava OM, 
ki ga sicer upravlja, prejel osebno pri
znanje Zavod Crvena Zastava.

Pri prevozih skrbi za to, da ima čim 
manj zastojev, da je vozilo vedno čisto 
in urejeno (zato ga v prevoznem par
ku lahko večkrat srečamo že veliko 
pred šesto uro zjutraj) in za previdno 
in varno vožnjo, kjub vse slabše vzdr
ževanim cestam.

Tonetu Stopinšku za prejeto pri
znanje iskreno čestitamo!

Naše čestitke pa veljajo tudi vsem 
delavcem našega prevoznega parka, 
ki so s svojo skrbjo za vozila in previd
no vožnjo Aeru »prislužili« priznanje. 
Vsem skupaj želimo SREČNO VOŽ
NJO!

Dora Rovere

Kako premagati 
odpor proti novim 
idejam?

Zadnjič sem skoraj dobil brco v de
bati, češ, saj ideje so, vendar skoraj ni
kogar ni, ki bi jih realiziral. Da. Veliko 
je razlogov, zakaj se ljudje upirajo ide
jam. Pripravite se na to. Upor je dobro 
znana tradicija.

Že sto let, vendar žal ne naš, ameriš
ki patentni sistem zatrjuje, da bi vse, 
kar je že bilo inovirano, lahko spet 
inovirali. Torej, ni kombinacije, ki je 
ne bi zamenjala druga. Spomnimo se 
Kopernikovega nauka, zaradi katere
ga je bil Galileo Galilei pred inkvizici
jo. Le-ta si ni mogla dovoliti popravka 
svojega nauka, po katerem je bila 
Zemlja središče našega osončja. 
Spomnimo se Kolumba, ki je odkril 
Ameriko. Težko je priznal, da je bil v 
Ameriki, saj je iskal Indijo.

Že ta dva primera kažeta, da je ideja 
posebej pripravljen namen in z njim 
povezana pripravljenost. Da idejo 
sprejmemo takšno, kot je, je bolj izje
ma, kot pravilo. Zato se ne bi smeli 
razburjati, če nasvet ali ideja nista 
sprejeta z navdušenjem in ne izpo
stavljajmo se v bran z žaljivkami.

Poglejmo nekaj razlogov, ki raz- 
plamtevajo odpor proti idejam. Spo
znali bomo, da obstajajo tudi načini, 
ko ljudi pripravimo, da idejo sprejme
jo z navdušenjem.

NE INOVIRAJTE TUKAJ!
Veliko več idej bi bilo sprejetih, če 

ne bi bile inovirane v hiši. Predstav
ljajte si, da ste dobili nalogo, da v ob

ratu zmanjšate porabo električne 
energije. Pričeli ste iskati mesta, kjer 
je poraba naj večja. Pri tem vašem delu 
so ljudje okoli nas postali manj srečni. 
To vas preseneča, saj iščete boljše re
šitve za vse skupaj. Zato se soočite z 
NEINOVACIJSKIM SINDROMOM. 
No, da luči ugašamo med malico, smo 
se že navadili. Da »šarimo« po proiz
vodnji ... pa morda manj.

Za trenutek se ustavite in pomislite, 
kako se počutijo ljudje, ki v obratu de
lajo že dvajset let. Trdno so prepriča
ni, da je njihov način dela - pravi na
čin in zagotovo tudi najbolj pameten. 
Zamerijo vam, ker ste prišli mednje, 
da bi jih »učili«. Seveda, tudi sami že
lijo biti učinkoviti in ob vaši izboljšavi 
bodo vzradoščeni le, če boste dovolj 
diplomatski.

Poglejmo še en primer. Greste v od
delek, ker vas je Marko obvestil o svo
jem velikem tehničnem problemu, ki 
ga mora razvozljati. Po »zadostnem« 
razgovoru ste zaključili, da je problem 
nerešljiv in ga pozabili. Nenadoma pa, 
v soboto zjutraj, spoznate rešitev. Tež
ko čakate do ponedeljka, da bi Marku 
razložili svojo idejo. Ne bo vas sprejel. 
Zakaj? Marko je problem opazil pred 
enim letom. Napisal je poročilo s pred
logi in vodstvo jih je odobrilo. Toda, 
joj, njegove ideje so bile napačne. S 
poskusi je kljub temu nadaljeval, češ, 
da so se mu v proces vrinile določene 
napake. Zaradi pomanjkanja časa pa 
naj te napake odpravi kdo drug.

In zdaj nazaj v svojo kožo. Vi ste 
»autsajder«, ker ste s problemom žive
li kratek čas in dali enostavno rešitev. 
Da to lahko storimo na obstoječi opre
mi in z malimi spremembami, pomeni, 
da je bil tisti, ki se je s problemom uk
varjal, šibak. Toda, kaj bi se zgodilo, če
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bi bila rešitev malo manj zapletena? 
Na vas Marko ne bi računal še sto let.

Kadar ljudje govorijo o problemih, 
ni nujno, da želijo pomoč ali predlog. 
Lahko so motivirani tudi drugače. O 
problemih govorijo samo zato, da bi 
naredili vtis, da so bili izredno uspeš
ni, ali pa, da je bil problem izredno za
pleten. Ne gre jim za to, da resnično 
želijo dober nasvet ali pomoč. Takšni 
ljudje so trdi pri reševanju problema. 
Torej je sindrom - »NE INO VIKAJTE 
TUKAJ«, sindrom »JAZ IMAM 
PRAV«. Taje bolj uglajen in prav tako 
vključuje miselnost: Drugi nimajo 
prav. Zato bosta vsaka ideja ali nasvet 
hladno sprejeta, ali celo zavrnjena.

Druga varianta je igra »NIČ-VSO- 
TA«. Zmagal sem jaz, ti si izgubil. Ta 
sklep počiva na majavi domnevi, da 
morajo biti vedno prisotni zmagovalci 
in poraženci. Zapomnimo si! Rivalstvo 
prinaša manj idej, kot pa jih daje sode
lovanje. Poraženec nima možnosti, da 
bi zmagal, če je sodelovanje igrano. 
Tam, kjer sta prisotna razumno poga
janje in zmerno obnašanje, je zagotov
ljeno, da je celota močnejša od vsote 
posameznih kreativnih prispevkov 
(spomnimo se sinergij skih učinkov).

Raziskali smo nekaj mehanizmov 
odpora in zdaj poglejmo še način, 
kako lahko dosežemo, da bo ideja 
sprejeta. Osnovno vodilo pri tem je, da 
pripravimo ljudi, da je vaš uspeh tudi 
njihova zmaga.

NE PRODAJAJTE IDEJE, NAJ JO 
KUPIJO!

Vaše možnosti za prodajo ideje so 
večje, če dosežete, da bo potencialni 
kupec zaskrbljen zaradi nakupa. Do
bre ideje se vedno dobro prodajajo. 
Zato je potrebno »obdelati« tistega, ki 
ideje kupuje.

Preden napišete koristni predlog, 
najprej predstavite svoje poglede, 
kako bi proces (inovacija) moral teči. 
Povabite vse, ki jih vse to zanima, v la
boratorij ali k stroju in prikažite pro
ces.

Predlog naj vsebuje stvarno in na
tančno razlago. Razložite vse oblike 
predloga in poudarite, da še vedno 
dvomite, če bo ideja tržno zanimiva.

Je ta ideja za vas zanimiva? Bi vi 
lahko svetovali ostale pogoje, mate
riale ali opremo? Poskusimo še to! Ali 
boste pretehtali zadevo, ali se boste 
raje kar odločili za nakup? To so vpra
šanja, ki jih zastavljate. Zagotovo vam 
bodo zaupali.

Iščite predloge, pozitivne namene 
in bodite živahni... če niste pomemb
na osebnost. Samo namignite in to bo 
zapeljalo druge, da se bodo precej og
reli za vas. In oni naj naredijo prvi ko
rak. Ne bojte se, da je načeta vaša ori
ginalnost, če se posvetujete. Nasprot
no, zaupajte in uspeh bo tu.

KOMU POVEDATI?
Način, kako predstavite svoj pred

log, je zelo pomemben. To lahko stori
te neposredno. Predlog pošljite refe
rentu za inovacije, ali pa ga naslovite 
vodstvu, ki vam bo omgočilo realiza
cijo, če ne drugače, po formalni poti. 
Za izvršitev nekaterih delov bodo od
govorne posamezne službe. Poznamo 
še en način. Predlog vključite v raz
vojni plan. Vendar je ta odločitev 
manj učinkovita. Najboljša je prva. Še 
zlasti pa je to pomembno takrat, če pri 
vodilnih uživate zaupanje, sicer lahko 
naletite na zavrnitev. Morda tudi zato, 
ker ste spregledali nekaj, s čemer je 
seznanjena operativa. Če se pogovori
te z njimi, vam bodo dali možnost, da 
predlog popravite.

Zakaj istočasno ne bi storili nekaj 
drugega? Dozdevno, iz drugega razlo
ga, modificirajte izdelek v nekaj dru
gega ali vnesite drugačen tip kakšne 
sestavine. Ljudje bodo spoznali idejo 
in priznati bodo morali vaš »skriti« 
predlog.

Če vas praksa vodi v nezanesljiv 
položaj, da je ideja sicer neoporečna, 
se poskusite posvetovati tudi z ljudmi, 
ki so odgovorni za prihranek.

Težko si je pridobiti podporo in za
upanje drugih, zapravite ju zlahka. Če 
zaradi predloga pridete v konflikt, bo
dite taktični. Če boste poskušali os
mešiti ostale udeležence v procesu, 
boste slej ko prej trdo na tleh.

Predložite resnična poročila. Vzdr
žite se pripomb, kot so: »To je prese
nečenje. Čudno, da tega prej ni nihče 
opazil«. Lahko pa rečete: »Nevarnost, 
da ni idej, bi bila manjša, če bi bilo pri
sotno strokovno vodstvo«.

Izogibajte se negativnim ocenam za 
druge ljudi. Morda uživate zaupanje 
in škoda bi ga bilo zapraviti. Tudi širo- 
koustiti se vam ni treba, zlasti na ra
čun svojega uspeha. Ne govorite na 
sestankih, kako enostavno je bilo reši
ti problem, ki je bil v obratu že leta.

Spominska obeležja 
so pomnik pretekle 
zgodovine

Delavci Aera - tozda Tovarna celulo
ze in papirja Medvode smo kot pokro
vitelji, skupno s preživelimi borci. V. 
Gorenjskega bataljona, v počastitev 4. 
julija - Dneva borca, odkrili spomin
sko obeležje na Kremancah v Renčah 
pri Novi Gorici, v spomin na padlega 
borca JANEZA KALANA - KOSCA, 
po katerem nosi ime šola na Topolu

Predsednika boste prej prepričali, 
če rečete, da je rešitev problema re
zultat dobrega sodelovanja, da imate z 
odborom še nekaj programov, s kate
rimi bodo rešena resnično rizična 
področja ipd. Ne uničite reputacije os
talih s tem, ker ste tako prepričani 
vase. Končno ste rezultat okolja, brez 
katerega tudi ne bi bilo vaših uspehov.

SOAVTORJI IN SOUDELEŽENCI?
Neposredno sodelujte s tistimi, ki se 

zanimajo za probleme. Zakaj ne prosi
te sodelavca, da pregleda vaš predlog 
in postane soavtor? Bolje se bo počutil 
in vaše ideje ne bo odklanjal zgolj iz 
ljubosumja. Še več, vaš predlog bo do
polnil s svojimi idejami. Enako se ob
našamo pri patentih. Če ste pokazali, 
da ste pripravljeni deliti, in to tudi sto
rite, ste vzpostavili dober stik za sode
lovanje. Kajti sodelovanje je pomemb
na prvina ustvarjalnih ljudi! O tem go
vori naš patentni sistem (tokrat ne 
ameriški) na svojstven način. Takole 
pravi: Kdor pomaga pri realizaciji, ne 
more biti soustvarjalec patenta.

Če ste se spotaknili ob nekaj večje
ga, zahtevnejšega, dražjega, poskusite 
poiskati dobrega sponzorja za svoje 
delo. Skupina vodij ni dovolj, to vam 
lahko da le direktor, ki po svoji funk
ciji lahko razporeja tudi riziko. V 
skrajnem primeru lahko predlog 
»podtaknete« svojemu sodelavcu, če 
je ovira vaše ime. Poiščite stranski 
vhod, če so glavna vhodna vrata zapr
ta.

Sicer pa ne zapravljajte svojega dra
gocenega časa. Ovira je lahko ideja, ki 
preži nekje drugje. V preteklosti je 
bilo kraljestvo revolucionarnega raz
voja domovina rezultatov velikih ju
naštev-tudi pri oblikovanju znanosti.

Mi lahko gradimo le na osnovi teh 
rezultatov.

Emil Pukmeister

pri Medvodah. Naša tovarna je tudi 
pokrovitelj te šole.

JANEZ KALAN se je rodil 20. maja 
1920 v revni delavski družini, v Va
šah pri Medvodah. Tako oče kot sin 
sta delala v Tovarni celuloze v Gori
čanah. Janez je delal v obratu pinotan 
do marca 1942, ko je odšel v partizane. 
Že pred odhodom v partizane je v šir
šem medvoškem okolišu organiziral 
osvobodilno fronto in zbiranje orožja 
za partizane. Kot partizan je nadalje
val z organiziranjem odpora in bil je
seni leta 1943 imenovan za organiza
torja in komisarja VOS-OF za Gorenj
sko. Ko so se spomladi leta 1944 sku-

naš aero 11



pine VOS združile v II. brigado vojske 
državne varnosti, je bil postavljen za 
komisarja V. Gorenjskega bataljona 
VDV, kasneje pa III. bataljona, ki je 
deloval na Primorskem, v okolici Go
rice. Blizu Renč je bil težko ranjen in 
da ne bi padel v roke sovražniku, si je 
sam vzel življenje 8. aprila 1945.

Spomin na Janeza Kalana - Kosca 
so oživeli bivši borci in učenci šole 
Topol. Slovesnosti so se udeležili tudi 
italijanski partizani, ki so se skupaj z 
našimi borili za svobodo.

Predsednik delavskega sveta tozda 
Medvode je odkril spominsko ploščo 
padlemu komisarju Janezu Kalanu - 
Koscu in obeležje predal v trajno var
stvo Lovski družini iz Renč.

Po zaključni slovesnosti so zbrani 
borci in udeleženci spominske sloves
nosti obujali spomine ob partizan
skem golažu. K. Dovč

Kje in kako bodo 
letos letovali delavci 
iz medvoškega tozda?

Čas dopustov je pred nami in neka
tere sodelavce sem povprašala, kam 
se bodo letos odpravili na dopust in 
kaj menijo o višini regresa, ki smo ga 
že prejeli. Delavcem našega tozda je 
na voljo več počitniških zmogljivosti, 
dvanajst prikolic, tri garsonjere, bru
narica v Čateških Toplicah in počit
niški dom na Rovtarici. Povpraševa
nje za letovanje v njih je tudi letos ve
liko. Vsako leto se zgodi, da nekaj de
lavcev ne more letovati takrat, ko si 
želi, veliko je pa tudi družin s šoloob
veznimi otroki. Zato je v juliju in av
gustu vsem zeres težko ustreči.

MILAN TEHNOVNIK - orodjar
Vsako leto doslej sem bil na dopus

tu na morju. Običajno sem letoval v 
Počitniškem domu Aera na Velem Lo
šinju in tudi v času, ki mi je ustrezal. 
Letos pa vse kaže, da z mojim dopus
tom žel ne bo nič. Sem invalid in sam 
ne morem na morje, žena pa zaradi 
družinskih obveznosti ne bo mogla z 
menoj. Poleg invalidnosti sem tudi 
astmatik, zato bi zelo rad šel na morje. 
Upam pa, da bom lahko med počitni

cami kakšno soboto ali nedeljo odšel 
na Rovtarico v naš počitniški dom, saj 
mi bo tudi ta sprememba koristila.

Naj omenim, da poleg bolezni in in
validnosti delam v zelo nezdravem 
okolju, saj je skladišče orodjarne v no
vem vzdrževanju brez svežega zraka, 
oziroma brez kakršnekoli prezrače
valne naprave, to pa še dodatno slabo 
vpliva na moje zdravje.

MARIJA BERTONCELJ - blagajni
čarka

Doslej smo letovali v tovarniški pri
kolici na otoku Krku, Pagu in Rabu. 
Za spremembo gremo letos na otok 
Cres. Letovanje v prikolici mi je všeč, 
čeprav grem na dopust predvsem za
radi otrok ter spremembe okolja in 
podnebja. Vendar je tak način letova
nja primeren za skromne ljudi, saj v 
prikolici ni pravega udobja, predvsem 
pa ne za ženo - gospodinjo, ki mora 
vsak dan kuhati še okusnejšo in pest
rejšo hrano kot doma.

Pred leti, ko sva bila z možem še de
lavca v proizvodnji, sva si družinski 
dopust lahko privoščila prek potoval
ne agencije. Zdaj, ko sva ob delu kon
čala srednjo šolo in sva na solidnih de
lovnih mestih, pa si počitnic v hotelu 
ne moreva več privoščiti.

Regres za dopust je ob sedanjih vi
sokih cenah očitno prenizek.

VINKO ŠIMNOVEC - pomočnik 
vodje kovinarske delavnice

Na dopust grem v Červar, v počitniš
ko stanovanje Slovenijalesa. V Červar-

ju sem že bil in všeč mi je predvsem 
zato, ker je stanovanje udobnejše od 
prikolice.

Regres pa je za današnje razmere 
očitno prenizek - oziroma regres 
sploh ne bi bil potreben, če bi vsi imeli 
solidnejše osebne dohodke.

BOŽENA GABER - analitik
Letos bom z družino drugič letovala 

v tovarniški prikolici na Krku. Ker le
tovanje v prikolici ni prav udobno, si 
poenostavim - manj se ukvarjam z 
gospodinjstvom in več se posvečam 
otrokoma, ki se morja zelo veselita. 
Menim pa, in tudi moje sodelavke se z 
menoj strinjajo, da pravilnik o uporabi 
počitniških zmogljivosti v naši tovarni 
ni najbolje urejen. Ugotavljamo, da 
imajo delavci z daljšo delovno dobo 
prednost pri letovanju pred mlajšimi 
družinami s šoloobveznimi otroki in 
to predvsem med šolskimi počitnica
mi. Regres za štiričlansko družino pa 
ni previsok.

OLGA SARALIJA - telefonistka v 
Aeru, zaposlena pri Varnosti

Lani sem z družino letovala v Mare- 
di, kjer ima naša DO počitniška stano
vanja. Bilo mi je zelo všeč in zato sem 
se tudi letos odločila za Maredo. Reg
res v naši DO je zelo majhen, vendar 
pa je bivanje v stanovanju ali prikolici 
dokaj poceni. To je v današnjem času 
tudi edini način letovanja, ki smo mu 
finančno še kos. Pred petimi leti smo si 
dopust še lahko privoščili v hotelu, 
danes pa to ni več mogoče.

Cveta Robas
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KULTURA
IN

USTVARJALNOST

Umetnost - 
je plemenitenje 
človekovega duha

Jure Godec je član skupine likov
nih amaterjev Aero in član dveh dru
štev likovnih amaterjev - celjskega in 
velenjskega. Za Jureta lahko zapiše
mo, da je slikar, ki s svojimi deli ni ni
koli prav zadovoljen in vedno znova 
išče novo znanje in spoznanja na sli
karskem področju. V letošnjem letu je 
bil zelo uspešen, saj je za svoje slikar
sko delo prejel kar dve odličji. Med 22. 
in 27. junijem se je udeležil slikarske 
kolonije, ki jo je organizirala delovna 
organizacija Slovenija ceste tehnika - 
SCT v svojem počitniškem domu ob 
morju. SCT je organizirana v dvain
dvajsetih tozdih in vsako leto eden od 
tozdov pokriva stroške kolonije, na 
kateri se srečajo najboljši slikarji - 
amaterji.

Predloge udeležencev pripravi Zve
za kulturnih organizacij Slovenije, v 
ožji izbor pa pridejo slikarji, ki so se 
uvrstili na republiško razstavo, ki jo 
pripravi omenjena organizacija. Kolo
nija ima tudi študijski značaj in pova
bijo ugledne akademske slikarje, ki so 
obenem tudi mentorji. Letošnje ust
varjanje na koloniji je bilo namenjeno 
temi - slovenska obala in vasi v Istri 
ter primorski človek.

Jure je prejel nagrado za akvarel - 
Hrastovlje, velikosti 700 x 500 mm.

V začetku julija je sodeloval na ru
darski slikarski koloniji v Titovem 
Velenju, ki jo vsako leto organizira 
Rudnik lignita Velenje v počastitev 
rudarskega praznika Na koloniji je 
prejel drugo nagrado za akvarel - 
svetloba.

Sicer je bila kolonija letos že osmič, 
njena tema pa je rudarjenje posledice 
le-tega in seveda rudar in njegovo živ
ljenje.

Jure Godec meni, da bi lahko tudi v 
Aeru pripravili podobno kolonijo, sli
ke, slike, ki bi jih ob takšni priložnosti 
odkupili, pa uporabili za poživitev na
ših počitniških objektov.

Pred zaključkom najinega klepeta 
sem mu zastavila še običajno vpraša
nje: Kaj pomeni slikarstvo za tvoje 
življenje? Slikanje mu seveda pomeni 
zelo veliko, saj ima slikarstvo v življe
nju človeka, tako pravi Jure, podobno 
funkcijo kot glasba. Slikarstvo in ki
parstvo bogatita in plemenitita člove
kov duh in življenje, ki bi se sicer brez 
kulture osredotočilo na golo pridobi
vanje materialnih dobrin. S slikanjem 
poskuša premostiti svoje vsakodnev

ne stiske in težave in jih prenesti v li
kovni izraz tako, da je vsakomur do
stopen.

Mimogrede lahko zapišemo še kan
ček naše zgodovinske resnice. Ama
terska ljubiteljska kultura v Sloveniji 
je že nekdaj imela veliko vlogo in je 
pomenila pri potrjevanju narodne biti 
in zavesti, kot nadomestilo za vse te
žave, s katerimi se je slovenski človek 
srečeval v posameznih zgodovinskih 
trenutkih.

Aero bi vsekakor lahko bolj spod
bujal razvoj posameznih kulturnih 
dejavnosti in pri tem imel pomemb
nejšo vlogo, kot jo ima.

-DR-
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Prenos fantazije 
v delo - zadovoljstvo

Ne samo industrija, ampak tudi po
samezniki so ponesli ime Medvode v 
svet. Franc ROTAR - akademski ki
par je eden izmed njih. Rodil se je leta 
1933 v Ljubljani. Po končani šoli za 
oblikovanje je študiral kiparstvo na 
Akademiji za likovno umetnost. S šti
pendijo Prešernovega sklada se je leta 
1962 izpopolnjeval v umetniški livar
ni v Veroni, s štipendijo sklada Moše 
Pijade pa leta 1968 v Parizu. Kot svo
bodni umetnik živi in dela v Medvo
dah, kjer ima od leta 1966 atelje. Zad
nja leta pa veliko ustvarja tudi v Italiji.

Naključno srečanje je bila prilož
nost za najin pogovor.

Pravijo, da se umetnik rodi, da bi lah
ko s svojo spretnostjo v umetnino priča
ral samosvojo osebnost, polnosti celo 
življenje. Ali je tudi z vami tako?

Igra, predvsem pa otroška, je nekaj 
najlepšega v življenju. Imel sem srečo, 
da sem jo lahko podaljšal, da je do da
nes nisem prekinil. Prenašanje svoje 
domišljije v delo šele daje pravo zado
voljstvo. Vendar za uresničitev želja 
ni dovolj samo prirojena nadarjenost. 
Potrebna so leta trdega dela, nerazu
mevanja in razumevanja posamezni
kov in družbe, pridobivanje znanja 
doma in v tujini, srečanja z ljudmi, ki 
se neposredno ali posredno ukvarjajo 
z umetnostjo. Človek se mora stalno 
izpopolnjevati, dopolnjevati, iskati 
svoj cilj.

Kot študentu so vam prerokovali pri
hodnost po vzorcu prof. Zdenka Kalina. 
Vendar ste izbrali drugo smer?

Vsakemu študentu, ki ljubi poklic 
oziroma delo, je zelo prijetno, če ima 
dober stik s profesorjem, ki ni le pro
fesor, ampak prijatelj, vrstnik, pred
vsem pa vzornik. Toda nujno je, da 
ubereš svojo pot. Umetnost se ni usta
vila na eni točki, ne oblikuje je posa
meznik. In če k ustvarjanju umetnine 
primakneš vsaj del sebe, postaneš nje
na celota.

Sinonim za vaše delo je krogla.
Krogla je najbolj zanimivo geome

trijsko telo. Izraža največ prostorske 
imaginarnosti - notranje energije. 
Energija pa je vir življenja.

Ko opazujemo odprtost, grob poseg v 
notranjost krogle, čutimo njeno dramo. 
Zakaj ste jo odprli?

Vsi posegi v kakršno koli stvar ima
jo dvojen pomen - atmosfera zunanje 
in notranje energije. Ko pa se ta razbi
je, je dramatično. Tudi rojstvo je tr
pljenje, prinaša pa toliko zadovolj stva, 
da je trpljenje poplačano. Ta razrez - 
izbruh energije - je dejansko likovna 
vizija, ki je prisotna v mojem življenju 
in delu.

Razgalili ste kroglo in zdaj jo zapuš
čate?

Ne zapuščam niti krogle niti druge 
oblike. Iščem tragedijo energije v koc
ki, krogli, prostorsko gledam na kipar
stvo. Le zunanjost se spreminja. Vse 
kar je likovno zanimivo, ne glede na 
obliko in zunanjost, me privlači (tudi 
kamen v vodi, stena, dvorišče - vse to 
so likovna doživetja). Obremenjen 
sem z vplivom narave, ki mi daje im

pulze. Kako pa jo izrazim, je stvar tre
nutnega navdiha.

Kakšen pa je odnos družbe do umet
nika? Ste razočarani?

Odnos do umetnika je stvar pre- 
dhodnosti in prihodnosti. Človek je 
lahko vedno v konfliktu, če ni v vrtin
cu dogajanj.

Kultura je narodu prisotna zato, da 
se narod sploh lahko predstavi svetu. 
Slovenski narod - s svojo ustvarjalno 
občutljivostjo - se svetu predstavlja 
kot zelo zanimiv na vseh področjih in 
lahko bi se še bolje, če bi se znali or
ganizirati - od gospodarstva, kulture, 
športa, do biti naroda.

Nisem razočaran, tudi družbe ne 
gledam kritično, edina stvar, ki se mi 
zdi malce tragična in žalostna pa je, da 
je družba premalo izkoristila velike 
talente z različnih področij.

Vaša dela so si ogledali ali odkupili 
ljubitelji umetnosti v Jugoslaviji, Franci
ji, Canadi, na Japonskem, v vzhodno 
evropskih državah in Daljnem Vzhodu. 
Razstavljali pa ste tudi v organizacijah 
združenega dela v Medvodah. Kaj vam 
to pomeni?

Umetnik ne predstavlja le sebe, am
pak celotno družbo, v kateri živi. Ve
sel sem vseh povabil, zelo rad pa sem 
v delovnem okolju, v organizacijah 
združenega dela, kajti tu je ustvarjen 
neposreden stik. V času norega tem
pa, ko smo skoraj vsi utrujeni od tega 
načina življenja, naj bi se človek usta
vil in sprostil prav v naravi in umet
nosti.

Karmen Dovč
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Aerovski pevski zbor 
v Grižah in Stični

Člani Mešanega pevskega zbora 
Aero Celje so se skladno s svojim le
tošnjim delovnim programom udele
žili malega pevskega tabora v Grižah. 
Le-ta se je odvijal 13. junija v tamkajš
njem poletnem gledališču.

Mali tabor pripravijo članice žen
skega pevskega zbora iz Griž vsako 
leto teden dni pred srečanjem pevskih 
zborov v Šentvidu pri Stični.

Na srečanju v Grižah je nastopilo 
petnajst pevskih zborov. Prireditev je 
zelo uspela, saj so marljivi organiza
torji poskrbeli, da je bilo srečanje za
res prijetno.

Pevski zbori so skupaj zapeli Šen
tviške pesmi, vsak zbor pa se je pred
stavil še s pesmijo iz lastnega reper
toarja. Mali tabor se je odvijal v prisr
čnem prijateljskem vzdušju, zaključili 
pa so ga s kresovanjem in plesom.

Teden dni kasneje so se pevci od
pravili v Šentvid pri Stični na osem
najsti pevski tabor, ki so ga pripravili 
Zveza kulturnih organizacij Sloveni
je, Slovenska pevskega zveza in kra
jani Šentvida. Krajani tega lepega do
lenjskega kraja so spet prisrčno spre
jeli množico pevk in pevcev, kar osem 
tisoč jih je bilo, ki so pripotovali iz

ZANIMIVOSTI 
OD DRUGOD

Management

Vsi vemo, da je naložba v Znanje in 
izobraževanje ena izmed najboljših in 
najdonosnejših, saj je lahko le izobra
žen kader tisto gonilno kolo, ki omo
goča nemoteno in kakovostno delo na 
vseh področjih, od vodstvenih pa do 
neposrednih delavcev v proizvod
nem, delovnem procesu. Po Reviji za

vseh krajev Slovenije, pa tudi iz dru
gih republik in zamejstva. Srečanje 
pevcev v Šentvidu je prelepo doživet
je, ki ga pevci iz leta v leto obnavljajo, 
vendar jih vsakič znova prevzame za
radi izredne topline in zanosa. Pevski 
tabor ni prireditev, na kateri bi se zbo
ri predstavljali z višjo ali nižjo kako
vostno ravnijo petja. To je prireditev, 
ko so vsi zbori zlijejo v enega in ubra
no zapojo pesmi, ki so se jih doma na

učili za to priložnost. Vendar je tudi 
dovolj časa za to, da zapoj o sami, v po
vorki in ob zaključku srečanja na naj
različnejših prireditvenih prostorih.

Člani Mešanega pevskega zbora 
Aero so se iz Šentvida pri Stični vra
čali zadovoljni in veseli. Preden so se 
razšli, pa so si obljubili, da se bodo tudi 
v prihodnjem letu udeležili pevskega 
tabora na Dolenjskem.

-DR-

razvoj smo povzeli razgovor z direk
torico Centra za usposabljanje vodil
nih delavcev v gospodarstvu pri Gos
podarski zbornici Šlovenije, dr. Dani
co Purg.

Opažamo, da ima Center letos zelo 
zanimiv program, v katerem sodeluje 
tudi več tujcev. Kako ste prišli do take
ga programa?

Gospodarska zbornica Slovenije 
ima dva izobraževalna centra - enega 
za usposabljanje zunanjetrgovinskih 
delavcev v Radencih in naš center za 
usposabljanje vodilnih delavcev. Pred 
nekako dvema letoma je zbornica 
ugotovila, da pri strateški orientaciji 
na izvoz potrebujem boljši program in 
zadolžili so me, da pripravim nov kon
cept. Naloge sem se lotila tako, da sem 
si ogledala nekaj podobnih šol po sve
tu, tako na Zahodu kot na Vzhodu, 
preštudirala programe cele vrste šol 
po Evropi, se pogovarjala z našimi di
rektorji, obiskala tedanji 14-dnevni 
tečaj na Brdu, da vidim, kakšen je bil 
koncept takrat... in po vseh teh iz
kušnjah pripravila dva poskusna se

minarja. Ta seminarja smo analizirali 
skupaj s strokovnjaki iz Gospodarske 
zbornice in z zunanjimi strokovnjaki 
in počasi se je izluščil sedanji koncept 
šole, ki naj bi postala predvsem šola za 
naj višje poslovodne delavce, s tujko bi 
rekli top management.

Katere tuje šole ste obiskali med 
snovanjem koncepta?

Teh je bilo več, poudarila bi res naj
boljše: center INSEAD v Funataineb- 
leuju, ki se lahko kosa s harvardsko 
poslovno šolo, nemško šolo v Kolnu 
(Universitatsseminar der Wirtschaft) 
in holandsko šolo (De Baak), pa avst
rijsko na Dunaju. Na Vzhodu pa sem 
obiskala madžarsko šolo.

Kako se te šole primerjajo med seboj?
Te šole so si na neki način podobne, 

na neki pa različne. Tako na Zahodu 
kot na Vzhodu imajo predavanja o 
kvaliteti programov poslovanja, o ino
vacijah, o transferu tehnologije, o 
marketingu, o celotni podobi, o po
slovni morali, o obnašanju, o komuni
ciranju, o vodenju sestankov in po
dobno. Toda vsaka šola ima neko spe
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cifiko. Na primer, nekje imajo stalne 
profesorje, drugod delajo samo z zu
nanjimi sodelavci in tako naprej. Pa 
tudi vsaka šola ima različno težišče. 
Nemška ima na primer za svoje geslo 
razširjanje horizonta direktorjev, av
strijska ima pragmatičen poudarek, 
usmerja na posamezna področja itd.

Nekoliko nas preseneča, da imajo 
take šole tudi na Vzhodu.

Da, imajo jih povsod na Vzhodu. Na 
Madžarskem je celo 25 takšnih šol; za 
vodilne delavce v gospodarstvu, za 
delavce v ministrstvih, za ravnatelje 
šol itd. Seznanila sem se tudi s kitaj
skim konceptom. Kitajci se namreč 
zelo zavedajo pomena managerskih 
šol in so jih v zadnjih letih z medna
rodno pomočjo ustanovili osem.

Značilnost kitajskih šol je usmerje
nost v prakso. Tam imajo slušatelji 
dvotedenski seminar, nato gredo sku
pine po šest v podjetja in tu pod vod
stvom profesorja delajo tri mesece. 
Delujejo kot konsultantska skupina 
direktorja. Na koncu morajo napisati 
seminarsko nalogo in šele nato dobijo 
diplomo.

Na Kitajskem imajo pol milijona di
rektorjev in v zadnjih dveh letih jih je 
takšno diplomo dobilo 80.000. Na 
takšno preverjanje znanja naj bi šli di
rektorji vsakih nekaj let.

Zdi se mi, da imamo s Kitajci nekaj 
stvari skupnih. Prvič, mislim na željo, 
da bi tudi v našem centru dali velik 
poudarek praksi. Rada bi videla, da bi 
polovica predavateljev na naših semi
narjih bili uspešnejši direktorji. Kaže, 
da bomo ta cilj dosegli, ker jih je zaen
krat že 30 do 40 odstotkov.

Druga vzporednica pa je ta, da tako 
pri njih kot pri nas šele prodira zavest 
o pomenu managementa. Tam prireja
jo tečaje za vodilno politično struktu
ro in tudi mi vabimo naše politike na 
najpomembnejše tečaje, na katerih 
tuji strokovnjaki predstavljajo razvoj 
v svetu. Dejstvo je, da morata politika 
in gospodarstvo delati z roko v roki.

Kakšen je potemtakem programski 
koncept Centra na Brdu?

Osrednjo pozornost smo tako na
menili usposabljanju poslovodnih de
lavcev na strateško najpomembnejših 
točkah gospodarstva. Temeljni kriterij 
za izbiro seminarjev so potrebe, ki jih 
občutijo direktorji v praksi. Naše iz
hodišče je, da se udeleženci seminar
jev usposabljajo sami, niso pasiven 
objekt, namenjen reprodukciranju in 
skladiščenju podatkov, pač pa so 
kreativni subjekti, ki sami iščejo izvir
ne rešitve problemov. Tako delo pa je 
mogoče v manjših skupinah, zato na
vadno organiziramo seminarje za 15 
do 25 ljudi. Le izjemoma skličemo več 
ljudi, da bi jim v dnevu ali dveh posre
dovali neko informacijo.

Na nekaterih osemdnevnih, semi
narjih smo, na primer, uveljavili prak
so, da prvih pet dni organiziramo delo 
v skladu z našimi idejami, ostale tri 
dni pa (mesec dni pozneje) organizira
mo po zamislih udeležencev. Razmiš
ljamo tudi, da bi nekatere seminarje 
popolnoma pripravili v skladu s hote
nji udeležencev.

Sicer pa letošnji program obsega 2 
sedemtedenska seminarja za mlade 
perspektivne kadre v gospodarstvu, 
pet osemdnevnih seminarjev o stra
teškem vodenju za direktorje z večlet
nimi izkušnjami ter kakih štirideset 
krajših (eno do petdnevnih) seminar
jev o specifičnih temah. V teh semi
narjih je največ tujih predavateljev.

In kakšni so odzivi udeležencev do
sedanjih seminarjev?

Udeležencev je bilo letos že prek 
500. Vsak na koncu seminarja izpolni 
vprašalnik, s katerim oceni vse pre
davatelje. Vse podatke o udeležencih 
in tudi ocene predavateljev potem vo
dimo na računalniku. Po teh podatkih 
sodeč so udeleženci zelo zadovoljni.

Kaj pa kažejo podatki o udeležencih?
Od kod prihajajo, iz katerih podjetjih, 

iz katerih delov Slovenije?
Ugotavljamo, da se naših seminar

jev ne udeležujejo ljudje enakomerno 
iz vseh delov Slovenije. Na primer, po 
udeležbi izstopajo Ljubljančani, manj 
pa je udeležencev iz Štajerske, Pre
kmurja in Dolenjske.

Kar zadeva podjetja pa spet ugotav
ljamo, da pridejo k nam v velikem šte
vilu ljudje iz že sedaj uspešnih in iz
vozno naravnih podjetjih, na primer iz 
Gorenja, Elana, Alpine, Droge, Leka 
Iskre rotomatike, Avtoradgone in ne
katerih drugih.

Ali si znate razložiti, zakaj ne pridejo 
gospodarstveniki, na primer, iz Štajer
ske, v večjem številu kot doslej?

Mislim, da je največji problem v 
tem, da še vedno niso dovolj informi
rani o kakovostnem premiku v uspo
sabljanju v Centru na Brdu. Ko je npr. 
prišlo prvih nekaj udeležencev s Ptuja 
in povedalo drugim, so Ptujčani sedaj 
zelo številni na seminarjih. Menim 
tudi, da v tej regiji prevladuje tradicio
nalna industrija, kjer je nuja po zna
nju manj prisotna kot v fleksibilnih, 
manjših in napredno naravnanih 
OZD.

Zadovoljstvo s seminarji pomeni 
predvsem zadovoljstvo s predavatelji? 
Kdo so vaši predavatelji?

Razen uspešnih direktorjev, kar 
sem že omenila, so naši predavatelji 
naši - slovenski in drugi jugoslovaski 
strokovnjaki na najrazličnejših pod
ročjih in med njimi je veliko univerzi
tetnih profesorjev. Zelo se pa trudimo, 
da bi našim predavateljem omogočili 
spoznati čim več novega. V kratkem 
bo šla skupina 12 predavateljev v Ho

landijo na 14-dnevni managerski se
minar in vsi naši predavatelji se lahko 
brezplačno udeležijo kateregakoli se
minarja.

Kako pridete do tujih predavateljev?
Naši tuji predavatelji so mednarod

no uveljavljeni strokovnjaki, ki jih 
lahko pridobiš le zato, ker poznaš di
rektorje v evropskih šolah, ki te pripo
ročijo svojim predavateljem. Pri mno
gih prideš na vrsto šele čez eno leto, 
tako so zasedeni.

In kakšna je finančna plat gostova
nja tujih predavateljev?

Nekateri plačujemo po mednarod
nih tarifah, tj. 2500 dolarjev na semi
nar in potne stroške. Toda mnogi pri
dejo tudi brezplačno. Zanje je obisk v 
Jugoslaviji izziv, ker jih bolj zanima 
možnost, da prispevajo k razvoju Ju
goslavije kot pa da bi zato dobili pla
čilo. Letos na primer pričakujemo pet 
strokovnjakov nekega nizozemskega 
koncerna, ki bodo pri nas predavali 
brazplačno, ker bodo imeli hkrati svoj 
sestanek upravnega odbora. Izmed 
teh tujcev, ki gojijo simpatije do Ju
goslavije, bi rada sestavila odbor, ki bi 
nam dajal nove ideje za program.

In koliko zaračunate udeležencem 
seminarja?

S kotizacijo, ki znaša v povprečju 
15.000 dinarjev na dan, krijemo le ne
posredne stroške za predavatelje. Vse 
ostalo, od prostorov do ekipe centra, 
krije Gospodarska zbornica Slovenije.

Omenjate ekipo centra. Verjetno ste 
tudi to morali prirediti novemu koncep
tu?

Da, zamenjali smo precej ljudi in se
daj imamo zelo mlado, ambiciozno in 
usposobljeno ekipo. Vsak zna vsaj po 
dva tuja jezika. Najnižjo izobrazbo 
ima tajnica in ta ima višjo upravno 
šolo. Naši delavci se tudi redno izpo
polnjujejo na različnih seminarjih v 
tujih centrih.

V tujih centrih, smo slišali, igra pre
cejšnjo vlogo video in računalniška op
rema.

Tudi na tem delamo, toda to gre po
časi. Med vsakim gostovanjem tujih 
strokovnjakov posnamemo eno video 
kaseto. Razmišljemo tudi, kako bi pri
šli do softvvara za različne simulacije 
gospodarskih situacij na računalni
kih, tj. tako imenovane poslovne igre.

Sicer pa želimo čimbolj strokovno 
napredovati. Pri FSPN smo organizi
rali raziskavo o položaju poslovodnih 
delavcev pri nas. Hkrati smo tudi za
čeli zasledovati odmev našega izobra
ževanja in podobno.

Ali je iz drugih republik čutiti kaj za
nimanja za vaš center?

Zanimanje je presenetljivo veliko. 
Navdušeni so nad Centrom in hočejo, 
da bi postal jugoslovanska šola. Pred
videli smo nekaj seminarjev za poslo
vodne delavce iz Kosova, Makedonije

16 naš aero



in Čme gore, zaenkrat pa si še ne mo
remo, niti si ne želimo privoščiti pre
velike ekstenzivnosti. Kot rečeno, raje 
manj, a tisto izbrano in kakovostno.

Želimo si, da bi naša šola uspodab- 
ljala čim več vodilnih delavcev, gos
podarstvenikov, ki bi se naučili misliti 
drugače, ustvarjalno, ki bi postali vi
zionarji prihodnosti. Samo ljudje s 
takšnim znanjem in sposobnostmi nas 
lahko čim manj boleče in bolj progra
mirano popeljejo skozi neizbežne gos
podarske spremembe.

Izziv domačemu 
znanju

Drugi jugoslovanski kongres za ke
mijsko inženirstvo in procesno tehni
ko v Dubrovniku je letos privabil oko
li 1200 udeležencev iz Jugoslavije in 
tujine, med katerimi je 700 avtorjev 
pripravilo več kot 400 referatov. Očit
no je, da so se tukaj zbrali strokovnja
ki, ki na tem področju nekaj pomenijo.

Med drugim so udeleženci lahko 
ugotovili, da v Jugoslaviji sploh ne 
vemo, kaj se na tem področju dela in 
kakšni projekti obstajajo za posamez
ne objekte in panoge. Kot na nekate
rih drugih področjih tudi na tem nima
mo najboljšega pregleda in je potem
takem informatika očitno zatajila.

Kongres v Dubrovniku je bil izziv 
za domače strokovnjake in domače 
znanje. Ali ni to edinstvena prilož
nost, da se združijo potenciali, ki jih v 
Jugoslaviji nimamo tako malo? Gre za 
industrijo, za projektantske, svetoval
ne organizacije, za inženiring in za 
druge ozde, ki marsikje še nepoveza
no delujejo, kar pa vpliva na rezultate.

V Jugoslaviji doslej še nismo dovolj 
storili za razvoj tehnoloških procesov 
na tem področju. Izjema je le nekaj de
lovnih organizacij (Krka, Pliva itd), ki 
so že dosegle prve spodbudne uspehe.

Ali ni čudno, da je moralo miniti od 
prvega kongresa šestnajst let in da v 
tem času nikomur ni padlo na pamet, 
da bi organiziral kakšen kongres? Ma
riborčani so bili svetla točka in so med 
tem časom prirejali razna strokovna 
posvetovanja, na katerih so sprejeli 
pobude za izboljšanje razmer na tem

Kot zanimivost iz naše delovne or
ganizacije pa lahko zapišemo, da se 
vključujemo v novo zastavljeni pro
gram izobraževanja na ravni delovne 
organizacije in tudi v temeljih organi
zacijah.

Menimo pa, da lahko udeleženci iz
obraževanja v okviru novega progra
ma, z naj večjo gotovostjo potrdijo be
sede dr. Danici Purg, o kvalitetnih 
spremembah na tem področju.

(Revija za razvoj) 
in M. Križman

področju. Tudi tehniška fakulteta v 
Mariboru je s svojimi strokovnjaki 
orala ledino.

Značilno je, da je bila šele sedaj 
skupščina za ustanovitev jugoslovan
skega komiteja za kemijsko in proces
no inženirstvo kot strokovnega orga
na zveze kemikov in tehnologov Ju
goslavije. Vsekakor hvalevredna od
ločitev, ki pa je nekoliko manj razum
ljiva, če vemo, da obstaja za to področ
je že dalj časa evropski komite in da 
ga vodi trenutno ugledni profesor s 
tehnofoške fakultete v Beogradu. Se
daj je dal tudi pobudo za ustanovitev 
jugoslovanskega komiteja.

V Jugoslaviji bo potrebna usklajena 
akcija, da bi razvoj na tem področju 
pospešili. Metalna je na primer nosi
lec razvojnega jedra za procesno op
remo in obdelovalne stroje in je sku
paj s tehnološko fakulteto v Mariboru 
spodbudila vrsto akcij za hitrejši na
predek na tem področju. Obstajajo ne
kateri projekti, ki pa jih v združenem 
delu ne uresničijo zaradi pomanjka
nja denarja ali pa zaradi želje, da bi 
uvozili tujo tehnologijo. Danes je že 
vsakomur jasno, da tuje tehnologije 
ne bomo mogli uvažati več tako nese- 
lektivno, kot smo to delali doslej. Žal 
je vedno manj deviz, pa tudi možnosti 
za uvoz tujih tehnologij. Ni prav, da 
pobude domačih strokovnjakov osta
jajo na papirju in jih ne izkoriščajo v 
praksi v združenem delu. Ali je na
ključje, da smo prav v gradbeništvu 
dosegli najhitrejši napredek pri uvaja
nju sodobnih tehnologij? Nekateri pol 
v šali pol za res menijo, da je to tudi 
razumljivo, saj mostov in stanovanj
skih blokov ni mogoče uvažati. Kon
gres v Dubrovniku pa bo dosegel svoj 
namen samo v primeru, če bo k ust
varjalnemu razmišljanju in še boljše
mu raziskovalnemu delu spodbudil še 
več mladih strokovnjakov v institutih 
in združenem delu.

(Gospodarski vestnik) 
Marjan Kos

ŠPORT
IN

REKREACIJA

28. letne igre 
grafičarjev Slovenije

Na letošnjih - že osemindvajsetih 
letnih športnih igrah grafičarjev Slo
venije, 27. in 28. junija v Novi Gorici, 
je sodelovalo dvajset delovnih organi
zacij. Udeleženci, ki so imeli dovolj 
tekmovalcev, so lahko tekmovali v 
trinajstih športnih disciplinah. Aero je 
sodeloval v dvanajstih disciplinah in 
ekipno zasedel drugo mesto s 275 toč
kami, za Cinkamo Celje, ki je bila z 
295 točkami prva. Tretje mesto in 262 
točk je dosegla ekipa CGP Delo Ljub
ljana, četrto pa Mladinska knjiga z 
255 točkami.

Zanimivo je tudi, da so v vseh tri
najstih športnih disciplinah tekmovali 
le grafiki Dela in Pomurskega tiska.

In kakšni so bili dosežki naših tek
movalcev v posameznih disciplinah?

Mali nogomet - člani
Naši ekipi športna sreča ni bila po

sebno naklonjena. Nastopilo je šest
najst ekip, ki so se pomerile v štirih 
skupinah. Ekipa Aera je tekmovala v 
skupini B s Papirografiko, Večerom in 
Sočo. Naši nogometaši so zasedli dru
go mesto za Sočo, v skupni razvrstitvi 
pa so bili šesti, z 21 točkami.

Mali nogomet - veterani
Le-ti so tekmovali v treh skupinah. 

Ekipa Aera se je z borbeno igro uvr
stila na prvo mesto s 30 točkami. Kot 
zmagovalci so naši veterani v malem 
nogometu prispevali lepo število točk, 
ki so odločilno vplivale na boljšo 
končno ekipno razvrstitev.

V malem nogometu so tekmovali 
tudi starejši veterani, vendar Aero v 
tej disciplini ni imel ekipe. Nastopile 
so le štiri ekipe, prvo mesto je osvojila 
Ljudska pravica.

Namizni tenis - ženske
Tekmovalo je sedem dvojic v dveh 

skupinah. Aerova dvojica (Zilli in 
Orač) se je z 28 točkami uvrstila na 
prvo mesto, pred Cinkarno, Pomur-
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skim tiskom, Delom, Učnimi delavni
cami, Mladinsko knjigo in Gorenj
skim tiskom.

Namizni tenis - moški
Pomerilo se je trinajst dvojic v štirih 

skupinah. Aero so zastopali: Gajšek, 
Dobršek, Rupnik in Poznič ter osvojili 
30 točk ter drugo mesto.

Streljanje - ženske
Tekmovalo je enajst ekip. V ekipi 

Aera ni bilo nobene »strelke« in na 
tekmovanju so nastopile posamezni
ce, ki so sicer pripotovale v Novo Go
rico kot tekmovalke v odbojki in keg
ljanju. Za doseženih 14 točk in sedmo 
mesto jim lahko čestitamo.

Streljanje - moški
Tekmovalo je trinajst ekip. Ekipa 

Aera je bila, zahvaljujoč strelcem iz 
Šempetra, prva, pred Večerom in Po
murskim tiskom. Skratka, osvojili so 
34 točk in prvo mesto.

Odbojka - ženske
V odbojki se je pomerilo devet ekip 

- v treh skupinah. Našim tekmoval
kam žreb ni bil naklonjen, saj so na
stopile v skupini A z najmočnejšima 
ekipama (Cinkarna, Delo). V naši eki
pi ni bilo rezervnih igralk in dekleta 
so morala vse tekme odigrati brez 
predaha. Za osvojenih 18 točk in četr
to mesto si zasližijo vso pohvalo.

Odbojka - moški
V treh skupinah je tekmovalo deset 

ekip. Naša je s 15 točkami zasedla še
sto mesto.

Ekipa malega nogometa - veterani - je z borbeno igro osvojila prvo mesto

Ženska dvojica (Zilli, Orač) v namiznem tenisu je osvojila prvo mesto

Kegljanje - ženske
Tekmovalo je dvanajst ekip s po 

tremi kegljavkami. Ekipa Aera je s 
551 podrtimi keglji osvojila 33 točk in 
prvo mesto, pred Mladinsko knjigo in 
Cinkarno.

Kegljanje - moški
Tekmovalo je petnajst ekip s po šti

rimi kegljači. Ekipa Aera je s 1504 
podrtimi keglji in 22 osvojenimi toč
kami zasedla peto mesto.

Košarka
Nastopilo je osem ekip v dveh sku

pinah. Naši košarkarji so s 15 osvoje
nimi točkami zasedli peto mesto, za 
Mladinsko knjigo, Cinkarno, Delom 
in Pomurskim tiskom.

Šah
V šahu se je pomerilo deset ekip. 

Ekipa Aera se je z 19 točkami uvrstila 
na šesto mesto.
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Košarkaška ekipa pred tekmo

Pri splošnih vtisih o 28. letnih igrah 
grafičarjev Slovenije lahko zapišemo, 
da so se organizatorji zelo potrudili pri 
izvedbi posameznih tekmovanj. Huj
ših poškodb ni bilo in tudi po tej plati

lahko letošnje grafične športne igre 
ocenimo kot uspešne.

Naša ekipa je odpotovala v Novo 
Gorico, po prijavah za tekmovanje v 
posameznih disciplinah, v močno okr

Grobelnik Mira - koncentracija pred 
metom

njeni postavi. Pred odhodom iz Celja 
se je pred našo Grafiko zbralo le 53 
tekmovalcev, od 70 predvidenih.

Kljub poprejšnjemu dogovoru so 
nekateri posamezniki »pozabili«, daje 
njihovo sodelovanje na tekmovanju 
še kako pomembno. Ekipe, ki so tek
movale v igrah z žogo, so nastopale 
brez rezervnih igralcev, ali pa celo 
tako, da je marsikdo moral tekmovati 
v dveh disciplinah (košarka, odbojka).

Lani je bilo med našimi udeleženci 
iger več pripomb o organizaciji poto
vanja in skrbi za tekmovalce naših 
ekip (prehrana itd). Letos pa je bilo za 
vse zelo lepo poskrbljeno. Dogovorili 
so se tudi, da bodo skupaj odpotovali 
in se skupaj vrnili. Vendar tudi to, 
marsikomu ni bilo po volji. Skratka, če 
strnemo tole razmišljanje: z odgovor
nejšim odnosom do tako pomembnih 
tekmovanj, kot so sindikalne igre in 
letne igre grafičarjev, predvsem pri 
udeležbi na tekmah, bi Aero v posa
meznih športnih disciplinah lahko do
segel precej boljše rezultate.

Tekmovalci, ki so zastopali »naše 
barve«, so s svojo požrtvovalnostjo in 
borbenostjo dosegli zelo lepe rezulta
te. Na športnih igriščih sploh ni bilo 
pomembno, kar je sicer pogosto - iz 
katerega tozda je kdo. Vsi so se trudili, 
da bi se ekipa Aera čim bolje uvrstila! 
Omeniti pa moram še tole.

Nobenemu udeležencu letošnjih 
iger iz našega tabora se ni zdelo po
trebno, da bi se zahvalil predsedniku 
sindikata iz tozda Grafika Radu Fak
torju, referentu za rekreacijo in oddih 
Petru Svetu in vodstvu tozd Grafika, 
za skrb in vodenje ter sodelovanje 
med bivanjem na letošnjih športnih 
igrah grafikov v Novi Gorici.
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Ekipa kegljačev - zadovoljni z doseženim rezultatom — pred odhodom domov

Doživeli so le nekaj »družabnih do
godkov« pri vrnitvi domov, ki jih ne bi 
mogli poimenovati »kulturne«.

In ob koncu tega razmišljanja o le
tošnjih igrah grafičarjev Slovenije še

misel, da je bilo v naših ekipah soraz
merno majhno število res mladih tek
movalcev in da so bili najbolj borbeni 
tisti, ki so dosegli »zgodnja« ali celo 
»pozna« srednja leta. Upam, da bo na

Natek Rudi med tekmo

prihodnjih igrah drugače. Kajti ne sme 
se zgoditi, da bi za Aerov šport ne ve
ljal več tistih rek, da na mladih svet 
stoji.

Dora Rovere

Ekipa malega nogometa Aero Medvode

Športne igra 
papirničarjev
28. LETNE ŠPORTNE IGRE 
PAPIRNIČARJEV SLOVENIJE

Letošnje športno srečanje sloven
skih papirničarjev se je odvijalo 27. 
junija v Radečah. Prireditelj - Tovarna 
dokumentnega in kartnega papirja 
Radeče, v kateri je približno tisoč de
lavcev - posebno po organizacijski 
odbor, sta se zelo potrudila in poskr
bela za prijetno počutje vseh udele
žencev.

Poleg športnikov iz našega medvoš- 
kega tozda so sodelovali še športniki 
iz Tovarne celuloze in papirja Djuro 
Salaj Krško, Tovarne kaolina in kalci
ta Črna in Kamnik, Papirnice Vevče, 
Tovarne celuloze Obir, Sozd Sloveni
ja papir, Kartonažne tovarne, Papirni
ce Količevo, ICP Ljubljana, Sladko
gorske Sladki vrh in gostitelji. Udele
ženci so se pomerili v malem nogome
tu, odbojki, streljanju, plavanju, na
miznem tenisu, kegljanju, balinanju in 
šahu.

Papimičarji Aera so se v posamez
nih tekmovanjih uvrstili takole: 4. 
mesto v malem nogometu, 7. mesto v 
streljanju, 4. mesto v plavanju, 7. mes
to v namiznem tenisu, 6. mesto v keg
ljanju, 4. mesto v balinanju in 6. mesto 
v šahu, niso pa sodelovali v odbojki. 
Dosegli so tri četrta mesta, dve šesti in 
dve sedmi mesti, v skupni razvrstitvi 
ekip pa zasedli šesto mesto.

V medvoški ekipi niso sodelovale 
predstavnice nežnejšega spola, ven

dar upam, da se bodo prihodnje leto 
ojunačile in se pridružile moški ekipi 
na tekmovanjih.

Cilj športnih iger slovenskih papir
ničarjev pa ni le tekmovanje, gre tudi 
za boljše medsebojno sodelovanje de
lovnih organizacij, krepitev prijatelj
stva, izmenjavo izkušenj in še bi lahko 
naštevali.

Zato je pred nami naloga, da igram 
v prihodnje namenimo več pozor
nosti Marjan Buh
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Smučarski četveroboj

Letošnji 17. smučarski četveroboj 
NIVO-LIBELA-AERO-TOPER je 30. 
maja pripravila DO Nivo na Plazu pod 
Ojstrico v Logarski dolini. V Logarski 
dolini se običajno v tem času vsako 
leto srečajo stari smučarski prijatelji, 
žal pa se letošnjega četveroboja niso 
udeležili smučarji Topra zaradi zna
nih težav v delovni organizaciji. Tako 
se je tekmovanje odvijalo kot troboj.

Po že kar lepi tradiciji so tudi letos 
zmagali člani naše smučarske sekcije 
- že enajstič.

REZULTATI:
Ženske nad 35 let:
1. Ivanka Pajk Aero
2. Mira Kotar Nivo
3. Vera Krošelj Libela

Ženske do 35 let
1. Darja Štefanec Libela
2. Bernarda Mauhar Aero
3. Marija Špeglič Aero
5. Marija Mauhar Aero
7. Jerneja Perič Aero

Moški nad 45 let
1. Niko Rožič Nivo
4. Gorazd Kovačič Aero
5. Jani Vučer Aero
7. Otmar Koštomaj Aero
9. Andrej Bajec Aero

40,73
41,87
43,58

44.55 
46,49 
49,02
54.55 
88,88

32,31
34,88
34,99
36,69
37,02

Zaključek tekmovanj je bil brez dvoma prijeten

Moški od 35 do 45 let
1. Milan Zimšek Aero 33,35
2. Ivan Srebot Aero 33,53
7. Jože Slamnik Aero 37,48
10. Stane Završnik Aero 41,73

Moški do 35 let
1. Robert Teržan Aero 30,52
3. Srečko Zupan Aero 31,84
4. Janez Petek Aero 32,80
6. Miha Tržan Aero 34,98
11. Marko Melik Aero 36,38

Vrstni red
1. Aero 99,82 točk
2. Libela 99,77 točk
3. Nivo 99,48 točk

Peter Svet
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ZA
DOBRO
VOLJO

Pismo zame? Ah, da, to bo najbrž novi bi
kini.

Izhod iz garaže ni najbolje rešen!

Razdelila sva si delo: on reže česen, jaz pa 
jočem.

Poglej, kakšna mačka!

Imam občutek, da me ne poslušaš, Evstahij!

Prvi del je bil čisto v redu, kar nadaljujta s programom!
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NAŠA
POŠTA

Koncert pevskih 
zborov naše šole

Devetnajstega maja smo pevci naše 
šole pripravili koncert in na njem 
predstavili celoletno delo na tem pod
ročju. Jedilnico smo lepo okrasili - na 
temo glasba.

Nastopili so vsi trije šolski zbori. 
Naprej so zapeli prvošolčki, nato pa 
mlajši mladinski zbor. Poslušalcem je 
bila najbolj všeč solistična pesem - 
Thank you for the mušic (Hvala za 
glasbo).

Najmlajši pevski zbor je vodila Ma
rinka Novak, ostala dva pa tovarišica 
Barbara Železnik, ki ima tudi največ 
zaslug za naš uspeh. Na klavirju nas je 
spremljal tovariš Matjaž Železnik.

Ob koncu smo se poslovili od pev
cev - osmošolcev, ki so nas letos za
pustili - med njimi sem bila tudi jaz. 
Za spomin in ob slovesu smo dobili 
lepa darilca.

Vse poslušalce je najbolj prevzela 
poslovilna pesem, ki smo jo osmošolci 
zapeli ob spremljavi kitar.

Pevski zbor se je zmanjšal za triin
dvajset pevcev. Imamo pa dobre na
slednike, ki bodo nadaljevali naše 
delo.

Polona Kočevar, 8. a 
COŠ Fran Roš Celje

Kresovanje
Šli smo na kresovanje. Kresa še niso 

prižgali. Da nam ni bilo dolgčas, smo 
se valjali po hribu navzdol. Potem se 
nam je vrtelo v glavi. Odšli smo gledat, 
kako plešejo deklice iz višjih razre
dov. Nato smo prižgali kres. Začelo se 
je mračiti. Odrasli so pili pivo, otroci 
pa smo se igrali. Ker je bilo temno, smo 
se morali večkrat iskati. Vse se je 
srečno končalo. Kmalu smo odšli do
mov. Na poti domov smo se pogovar
jali o raznih stvareh. Ko smo prišli do 
bloka, smo se poslovili in odšli v svoja 
stanovanja.

Maja Kerkoš, 1. c

Naša razredna 
skupnost

V našem razredu je petiindvajset 
učencev in učenk. Dečkov je več kot 
deklic. Uči nas tovarišica Zlatka Po
povič. Naučili smo se že veliko nove
ga. Beremo, pišemo ter računamo do 
dvajset. Pri spoznavanju narave in 
družbe se učimo o naravi. Najraje te
lovadimo, rišemo in pojemo. Hodimo 
v različne krožke: pravljični, šahov
ski, vrtnarski, lutkovni, taborniški.

V času rekreativnega odmora se ig
ramo v gozdičku pred šolo.

Janez Valant, 1. a 
COŠ Fran Roš Celje

Izlet delavcev 
hranilnice

»Pozdravljeni!« je v pozdrav zakli
cal tovariš Simoniti, naš vodja. »Naj
prej se bomo odpeljali do gradu Bo- 
genšperg - Valvazorjevega gradu.«

Tako se je začel izlet delavcev šol
skih hranilnic. Bilo je prelepo pomlad
no jutro. Najprej smo si ogledali Bo- 
genšperg. Le-ta nas je zelo pritegnil. 
Videli smo vojaško opremo, viteško in 
poročno dvorano ter sobo čarovnije. 
Nato je avtobus krenil proti Muljavi, 
kjer smo si ogledali Jurčičevo domači
jo, Krjavljevo kočo in panjske končni
ce. Pot smo nadaljevali proti Raščici in 
si ogledali rojstno hišo Primoža Tru
barja. Nato nas je pot vodila do Loške
ga potoka, kjer so nas na šoli pogostili. 
Razkazali so nam šolo, ki je zelo so
dobno urejena. Ogledali smo si tudi 
film o šoli. Ob štirih smo se poslovili 
od gostiteljev in sedli na avtobus. Ub
rali smo pot proti Celju. Na avtobusu 
smo se imenitno zabavali. Tadej iz 
Slovenjskih Konjic nam je zapel na
rečno pesem. Zelo nam je ugajala.

Delo v pionirski hranilnici je res na
porno, a izlet je bil poučen in seveda 
tudi zabaven.

Petra Vrščaj, 7. b 
COŠ Fran Roš Celje

Postali smo mladinci

Ob dnevu mladosti smo pionirji Ju
goslavije sprejeti med mladince. »Pio
nirčki, pionirčki,« se je slišalo iz ust 
osmošolcev. »Res je, da smo še pionir
ji, vendar ne bomo dolgo«, smo jezno 
odgovarjali osmošolcem.

»Da, res ne boste več dolgo najsta
rejši pionirji,« so se začeli vmešavati 
še šestošolci. Tako je bilo dopoldne in 
popoldne do petih. »Čestitamo!« je od
mevalo po vsej jedilnici iz ust tovari
šice ravnateljice, predsednice našega 
aktiva Zveze mladine in predsednice 
Rdečega križa Saše Hrušovar. Prisrč
no nam je čestital tudi tovariš Gajšek, 
mentor mladincev, ki je s pomočjo 
mladincev - osmošolcev izvrstno or
ganiziral. Po sprejemu smo se gostili in 
plesali. Ure so hitro tekle in prišel je 
tovariš ter rekel:

»To je bilo le ogrevanje. Vidimo se 
na valeti«.

S skupnimi močmi smo vse pospra
vili in odšli domov.

Zvečer sem premišljevala, kaj po
meni biti mladinec. Ugotovila sem, da 
je njegova naloga, da se uči in dela ter 
brani domovino, če je potrebno.

Lara Sotlar, 7. b 
COŠ Fran Roš Celje

Dan mladosti - 
pionirska atletska 
olimpiada v Celju

Na dan mladosti smo celjski osnov
nošolci pripravili pionirsko olimpiado 
na atletskem stadionu Kladivarja.

Svečani začetek je bil ob treh popol
dne. Najprej so se predstavili udele
ženci - tekmovalci iz posameznih šol 
- in po mimohodu smo prižgali tudi 
olimpijski ogenj.

Na tribuni je bilo mnogo gledalcev - 
osnovnošolcev, zato tudi pretepa ni 
manjkalo.

Z naše šole je tekmovalo sedemnajst 
učencev, ki so dosegli lepe rezultate 
in se pojavljali na zmagovalnih stop
ničkah. Po končanem tekmovanju 
smo bili vsi zadovoljni.

Polona Kočevar, 8. a 
COŠ Fran Roš Celje
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Za nagradno križanko št 4 smo prejeli 44 rešitev. Izžrebali smo naslednje nagrade:
1. nagrada 3000 din - Anton FISTER - Grafika
2. nagrada 2250 din - Davor KOREN - Kemija Šempeter
3. nagrada 1500 din - Branka SELČAN — Na otoku 7, Celje

Nagrajenci lahko dvignejo nagrade v blagajni, Kocenova ulica 4. Izrezke z rešitvijo nagradne križanke št. 5 pošljite na 
običajen naslov: Kadrovsko-splošni sektor, Aero Celje, Kocenova ulica 4, Celje. Na kuverto pripišite: NAGRADNA KRI
ŽANKA. Pri žrebanju bomo upoštevali pravilne rešitve, ki bodo v našem uredništvu do 20. avgusta 1987.
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